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Gezellig snuffelen, rustig iets zoeken of even vragen als 
u snel wat nodig hebt. Het kan allemaal bij ons. Wilt U 
advies of kunt U iets niet vinden, dan helpen wij U graag!

Wij hebben meer keus dan veel andere winkels. Leuke 
onverwachte spullen. Dat keukenhulpje waar U al een 
tijdje naar zocht, of een puzzel die U echt mooi vindt, een 
fleece vest in een leuke kleur.

Alles opnoemen heeft geen zin, alleen een paar groepen 
dan, zoals: breigaren, laarzen, pantoffels, bad- en toilet 
matten en dames ondergoed.

Voor meer informatie, zie onze website: 

www.staarinkwarenhuis.nl

WARENHUIS

Markt 7 - 6981 CJ  Doesburg - telefoon 0313 - 472 313 - www.staarinkwarenhuis.nl
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Doesborgh Nieuws
Jaarlijks contactblad van de Monumentenvereniging 15 april 1945

Nummer 70, november 2023

Gezellig snuffelen, rustig iets zoeken of even vragen als 
u snel wat nodig hebt. Het kan allemaal bij ons. Wilt U 
advies of kunt U iets niet vinden, dan helpen wij U graag!

Wij hebben meer keus dan veel andere winkels. Leuke 
onverwachte spullen. Dat keukenhulpje waar U al een 
tijdje naar zocht, of een puzzel die U echt mooi vindt, een 
fleece vest in een leuke kleur.

Alles opnoemen heeft geen zin, alleen een paar groepen 
dan, zoals: breigaren, laarzen, pantoffels, bad- en toilet 
matten en dames ondergoed.

Voor meer informatie, zie onze website: 

www.staarinkwarenhuis.nl

WARENHUIS

Markt 7 - 6981 CJ  Doesburg - telefoon 0313 - 472 313 - www.staarinkwarenhuis.nl

Van de voorzitter 
Voor u ligt weer een fraaie, kleurrijke en 
boeiende nieuwe aflevering van Doesborgh 
Nieuws. Het magazine geeft een goed beeld 
van de vele verenigingsactiviteiten die het 
afgelopen jaar hebben plaatsgevonden. 
Tegelijkertijd wordt ook vooruitgekeken. 

Helaas is er ook droevig nieuws in 
opgenomen. In januari overleed André 
Scholten. Hij was vanaf de heroprichting 
in 1978 bestuurslid en secretaris van de 

Monumentenvereniging. In 1990 nam hij afscheid van het bestuur en 
werd hij benoemd tot erelid. Dirk Manné en Gerrit Bouwhuis, die veel met 
hem hebben samengewerkt, hebben voor dit nummer een ‘in memoriam’ 
geschreven. De belangrijke rol die André Scholten gespeeld heeft bij het 
herstel van de historische binnenstad komt hierin duidelijk naar voren. 

In juli overleed ons bestuurslid Rob Verhoef. Rob was vanaf 2016 
bestuurslid van onze vereniging. Hij was altijd zeer betrokken, in raad 
en daad, bij al onze activiteiten van de vereniging. Zijn grote historische 
kennis over de linies van Doesburg en het militair erfgoed rondom 
Doesburg zal niet alleen binnen het bestuur van onze vereniging, maar ook 
bij andere historische organisaties, zoals de Historische Vereniging Stad en 
Ambt Doesborgh, zeer worden gemist. Peter van den Brandhof, een goede 
vriend en voormalig voorzitter van de Monumentenvereniging, geeft in dit 
nummer een korte schets van Robs veelsoortige talenten en activiteiten. 
We zullen zowel André als Rob met grote dankbaarheid herdenken.

Op woensdagavond 29 november vindt weer de algemene 
ledenvergadering plaats. Na het gebruikelijke huishoudelijk gedeelte zal 
de Doesburgse architectuurhistoricus Peter Boer een lezing geven over 
het historische stadhuiscomplex. Het complex is opgebouwd uit een 
groot aantal bouwdelen, zoals onder meer het wijnhuis, het raadhuis, het 
gebouw van de voormalige hoofdwacht en de voormalige herberg Hof 
Gelria. Peter Boer heeft in opdracht van de gemeente een bouwhistorisch 
onderzoek uitgevoerd en zal de resultaten hiervan op inzichtelijke wijze 
presenteren. Deze lezing speelt ook in op de actualiteit. Nu de gemeente 
het nieuwe stadskantoor op de Beinum in gebruik heeft genomen 
wordt er nagedacht over de vraag welke onderdelen van het historische 
raadhuis behouden zouden kunnen of moeten worden. Emotionele en 
rationele factoren (financiën) spelen daarbij een rol. Maar aan de basis 
van de discussie ligt een goed inzicht in de complexe geschiedenis van dit 
markante gebouwencomplex.

Er is momenteel in Doesburg steeds meer animo om een bouwhistorisch 
onderzoek te laten uitvoeren. Zo’n onderzoek geeft niet alleen een 
duidelijk beeld van de ontstaansgeschiedenis van een specifiek pand, 
maar de resultaten van het onderzoek zijn ook relevant om samen met die 
van andere panden een goed beeld te krijgen van de ontwikkeling van 
de historische binnenstad. Voor een dergelijk bouwhistorisch onderzoek 
zijn subsidies te krijgen via de Stichting Doesburgs Oudheidkundig 
Fonds (Harenbergfonds) en de Monumentenvereniging Doesburg (zie 
hiervoor de laatste pagina van dit nummer van Doesborgh Nieuws). 
Voor Rijksmonumenten is ook nog subsidie te verkrijgen via de 
‘instandhoudingssubsidie woonhuis-rijksmonumenten’ van de RCE. Ook 
de gemeente stelt in principe een subsidie beschikbaar, maar heeft het 
de laatste jaren helaas laten afweten omdat er geen geld gereserveerd 
was voor dit doel. Het Harenbergfonds hecht zeer aan het publiceren 
van de onderzoeksresultaten en stelt daar ook meestal extra middelen 
voor beschikbaar. De Monumentenvereniging heeft zich in overleg met 
het Harenbergfonds bereid verklaard in ieder nummer van Doesborgh 
Nieuws aandacht te besteden aan de uitkomsten van een van de 
onderzoeken. Eerder besteedden we aandacht aan de geschiedenis van 
de Baerkenhuizen (DN67). In dit nummer kunnen we de verrassende 
resultaten lezen betreffende het onderzoek van het pand Veerpoortstraat 
11, voor velen meer bekend als Huis Deventer. Volgend jaar is het pand 
Koepoortstraat 42 ‘aan de beurt’. Ook hier zijn de uitkomsten van het 
onderzoek  verrassend, maar we moeten de spanning er nog even in 
houden tot het verschijnen van Doesborgh Nieuws 2024.

Het bestuur gaat weer met goede moed het nieuwe verenigingsjaar in. 
De nieuwe website is inmiddels ‘in de lucht’. De communicatie met de 
leden zal hierdoor worden verbeterd omdat gemakkelijker ingespeeld kan 
worden op de actualiteit.

We zijn verheugd dat Josephine Veering en Leo Boon zich bereid hebben 
verklaard om tot het bestuur toe te treden. Met hun enthousiasme en 
deskundigheid zullen zij ongetwijfeld een waardevolle aanvulling zijn voor 
het bestuur. We wensen hen veel succes én plezier toe in deze nieuwe 
functie. Het bestuur zal zo weer op volle sterkte zijn. 

Ik wens u veel plezier toe met dit nieuwe nummer en hopelijk tot ziens op 
29 november in de Gasthuiskerk!

Paul le Blanc
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Samenstelling bestuur en commissies

Bestuur:
Paul le Blanc, voorzitter
Secretaris, vacature
Hans van der Maas, penningmeester 
Pam van Holthe
Meindert van den Berg
Harm Claus
Josephine Veering, inkomend bestuurslid
Leo Boon, inkomend bestuurslid

Jury Uitreiking ‘Snappenburg de Vriesprijs’
Harm Claus, voorzitter 
Pam van Holthe
Hans van der Maas

Comité Open Monumentendag:
Pieter Donders
Petra Spaan
Josephine Veering
Mw. Ton Mutsaers
Wim Slijkhuis
Leonie Verhoeff

Redactie ‘Doesborgh Nieuws’:
Paul le Blanc
Wieneke Weusten
Henk van den Heuvel (fotografie)
Mw. Hans van Heijningen (eindredactie)

Ereleden:
Jan van Petersen 
Dirk Manné
Gerrit Bouwhuis

Correspondentieadres:
Gasthuisstraat 6
6981 CS Doesburg
tel.  (0313) 410768
Info@monumentenverenigingdoesburg.nl

ING rekeningnr: NL61 INGB 0001 4747 77 t.n.v.
Monumentenvereniging 15 April 1945 Doesburg

Wij zijn een ANBI-stichting met nummer 005434993

Vormgeving: Bas Pelgrom - Youprinting.nl

www.monumentenverenigingdoesburg.nl

Het bestuur van de Monumentenvereniging 15 april 1945 nodigt u hierbij uit 
voor de najaarsbijeenkomst van de vereniging op woensdag 29 november 
2023. De bijeenkomst vindt plaats in de Gasthuiskerk te Doesburg.
De kerk is vanaf 19.30 uur geopend. Aanvang van de vergadering is 20.00 
uur.
Net als andere jaren bestaat de bijeenkomst uit twee delen:
een jaarvergadering (aanvang 20.00 uur) en een informatief deel (aanvang ± 
21.00 uur).

Agenda van de Algemene Ledenvergadering :
 1.  Opening 
 2. Mededelingen van de voorzitter
 3. Financiën: 
  •  Voorstel tot verhoging van de contributie in verband met de 

stijging van de kosten, waaronder de ontwikkelingskosten 
voor de nieuwe website van de vereniging. 

  • T oelichting door de penningmeester op de financiële 
overzichten 2023 en begroting 2024 (zie verderop).  

 4.  Goedkeuring begroting 
 5.      Benoeming nieuwe leden (kas)controlecommissie. Voorgesteld 

worden: Cor van den Bergh en Peter van der Meijden. Reserve 
kandidaat Ina Timmer 

 6.   Verslag verenigingsactiviteiten 2022-2023 (zie verderop)
 7.     Goedkeuring bestuursplannen voor het jaar 2024 (zie verderop)
 8.    Bestuurssamenstelling (zie toelichting)
 9.   Rondvraag
 10. Sluiting
Na een korte pauze zal bouwhistoricus Peter Boer een lezing geven getiteld 
Stadhuis van Doesburg 1391-2023

Peter Boer, woonachtig in Doesburg, leidt het zelfstandig adviesbureau 
ARCX dat zich richt op bouwhistorie, monumentenzorg en de relatie van 
deze vakgebieden met de ruimtelijke ordening. 
Hij heeft voor de gemeente Doesburg een bouwhistorisch onderzoek 
uitgevoerd van het historische stadhuiscomplex. Het complex is opgebouwd 
uit een aantal bouwdelen. Aan de Roggestraat staat het historische stadhuis, 
bestaande uit het wijnhuis en het raad- of schepenhuis met daarnaast 
aan de Koepoortstraat het gebouw waarin voorheen de hoofdwacht 
ondergebracht was. Aan de hoofdwacht grenst de voormalige herberg 
Hof Gelria. In 1995 werden deze gebouwen uitgebreid met een nieuwe 
kantorenvleugel aan de Philippus Gastelaarsstraat en twee huizen aan de 
Koepoortstraat. Het  onderzoek heeft inzicht gegeven in de historische 
structuur en de daarin te onderscheiden tijdlagen, met een accent op de 
ontwikkeling van de historische casco’s, het voormalige gebruik, de bewaard 
gebleven interieurafwerkingen en de veranderingen die in de directe 
omgeving plaatsvonden. Peter zal tijdens de lezing op heldere wijze inzicht 
geven hoe de ruimtelijke structuur op deze plek tot stand is gekomen.

Toelichting:
Ad 8: Hans van der Maas is aan het eind gekomen van zijn tweede 
bestuursperiode van drie jaar. Hij is beschikbaar voor een derde periode. Het 
bestuur stelt voor hem te herbenoemen. Ook Meindert van den Berg is aan 
het eind van zijn tweede bestuursperiode van drie jaar gekomen, maar stelt 
zich niet meer beschikbaar voor een derde periode. Henk van den Heuvel 
(secretaris) heeft zich enige maanden geleden om persoonlijke redenen 
teruggetrokken uit het bestuur. De vacature voor de functie van secretaris is 
op dit moment helaas nog vacant.
Leo Boon en Josephine Veering zijn bereid gevonden om tot het bestuur toe 
te treden. Het bestuur stelt voor hen te benoemen. 

Uitnodiging 
najaarsbijeenkomst
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Jaarverslag secretaris 2022-
2023
Het bestuur van de Monumentenvereniging kwam in deze periode 
viermaal bijeen voor het bespreken van diverse lopende zaken 
(waaronder de financiën) en ter voorbereiding van bijzondere 
activiteiten zoals het programma van de Algemene Ledenvergadering, 
de organisatie van de Poortersdag en de medewerking aan de 
Open Monumentendag. Bijzondere aandacht werd besteed aan het 
ontwikkelen van een nieuwe website voor de vereniging.
Het bestuur van de vereniging kon op de najaarsvergadering 2022 
worden uitgebreid met een nieuw lid, te weten mw. Pam van Holthe. 
Tot onze grote droefenis overleed ons bestuurslid Rob Verhoef in 
juli 2023. In dit nummer van Doesborgh Nieuws wordt stilgestaan 
bij dit overlijden. Henk van den Heuvel (bestuurslid en secretaris) 
heeft in september jl. meegedeeld dat hij om persoonlijke redenen 
zijn bestuurslidmaatschap wilde beëindigen. Henk was vooral actief 
bij de advisering voor verduurzaming van monumenten en bij het 
ontwikkelen van de nieuwe website. Gelukkig heeft hij te kennen 
gegeven de advisering voor de verduurzaming en het bijhouden van 
de website (webmaster) te willen blijven voortzetten. Het bestuur is 
actief geweest om te zoeken naar nieuwe bestuursleden. Leo Boon is 
bereid gevonden om als nieuw lid toe te treden tot het bestuur.
Na veel noeste arbeid, met name door Henk van den Heuvel in 
samenwerking met Harm Claus en Pam van Holthe, is de website van 
de Monumentenvereniging geheel vernieuwd, zowel wat betreft de 
inhoud als de vormgeving.
Er is gedurende het jaar hard gewerkt om de inhoud van de oude 
website kritisch te beoordelen op relevantie en actualiteit. Zo is 
er nog veel informatie van de oude site naar de nieuwe website 
overgezet. Ook zijn er actuele onderwerpen toegevoegd. Om het 
vinden van de juiste informatie gemakkelijker te maken is de nieuwe 
site opnieuw gestructureerd. Ook is er een zoekfunctie toegevoegd 
waarmee gemakkelijk de gezochte informatie gevonden kan worden. 

De Algemene Ledenvergaderingen werden gehouden op 20 
november 2022 en 1 mei 2023. 
Tijdens de vergadering van 20 november werd afscheid genomen 
van Peter van den Brandhof als voorzitter van onze vereniging en 
werd Paul le Blanc voorgesteld als nieuwe voorzitter. Carl König 
werd op deze vergadering benoemd tot ereburger van Doesburg 
met name vanwege zijn bijzondere prestaties op het gebied van de 
monumentenzorg in Doesburg. Ruim 30 jaar was hij bestuurslid van 
de Monumentenvereniging Doesburg en lid van het organiserend 
Comité Open Monumentendag. 
De lezing op deze vergadering werd verzorgd door Frank Haans 
(Monumenten Adviesbureau Nijmegen) die een uiteenzetting gaf over 
de veelzijdige werkzaamheden van een bouwhistoricus. 
De lezing tijdens de ledenvergadering van 1 mei werd gehouden door 
Paul le Blanc. Hij besprak de cultuurhistorische achtergronden van de 
middeleeuwse muur- en gewelfschilderingen in de Remigiuskerk te 
Hengelo en de Gudulakerk in Lochem. Deze lezing hield verband met 
de voorbereiding op de jaarlijkse Poortersdag. Deze vond plaats op 
2 juni 2023. Er werd een bezoek gebracht aan de kerken van Hengelo 
en Lochem en aan huis Verwolde in Laren. Een uitgebreid verslag van 
deze dag is opgenomen in dit nummer van Doesborgh Nieuws. 
De Monumentenvereniging is wederom nauw betrokken geweest bij 
de invulling en organisatie van de Open Monumentendag, samen met 
het Comité Open Monumentendag. Bij de afsluiting van die dag vond 
ook de uitreiking plaats van de Snappenburg de Vriesprijs 2023. De 
jury, bestaande uit drie bestuursleden, heeft een zevental nominaties 
beoordeeld aan de hand van de daarvoor vastgestelde criteria en is 
gekomen tot een welverdiende prijswinnaar. Zowel een verslag van 

de Open Monumentendag als het juryrapport van de Snappenburg 
de Vriesprijs zijn elders in dit nummer van Doesborgh Nieuws 
opgenomen.
Het project met betrekking tot het plaatsen van informatieborden 
over een viertal verdwenen Doesburgse iconische gebouwen kon dit 
jaar eindelijk worden afgerond. Op 21 april werd één van de borden, 
te weten het bord met informatie over de voormalige schipbrug, 
feestelijk onthuld door wethouder Stan Hillenaar. Een kort verslag is 
elders in dit nummer van Doesborgh Nieuws opgenomen.
Zoals ieder jaar is door de redactie (zie colofon) veel werk besteed aan 
het  realiseren van een nieuwe uitgave van Doesborgh Nieuws 
De gemeentelijke Adviescommissie Cultuurhistorie vergaderde 
in de afgelopen periode (tot november 2022) vijf keer 
onder voorzitterschap van Paul le Blanc die namens de 
Monumentenvereniging zitting heeft in deze commissie. Er vond 
steeds een inhoudelijke terugkoppeling plaats naar de andere 
leden van het bestuur van de Monumentenvereniging. Naast 
diverse lopende zaken met betrekking tot het erfgoedbeleid van 
de gemeente werd veel aandacht besteed aan nieuw beleid ten 
aanzien van de advisering voor de verduurzaming van monumenten, 
de verruiming van het beleid ten aanzien van het plaatsen van 
zonnepanelen binnen het  beschermde stadsgezicht, het opstellen 
van een plan van aanpak om de rijks-monumentale begraafplaats te 
herstellen (zie bericht elders in dit nummer) en het beschermen van 
de historische muren in Doesburg.
De Monumentenvereniging is het afgelopen jaar weer zeer actief 
geweest met het geven van algemene en individuele adviezen voor 
de verduurzaming van de huizen. Een verslag van ons bestuurslid 
Henk van den Heuvel treft u elders aan in dit nummer van Doesborgh 
Nieuws. De gemeente Doesburg heeft in samenwerking met de 
RCE (Rijksdienst Cultureel Erfgoed) en de Monumentenvereniging 
gedurende de maand juni 2023 in de Burgerzaal van het stadhuis een 
expositie georganiseerd met als titel ‘Monumenten verduurzamen, er 
kan meer dan u denkt’. In deze expositie werd informatie aangeboden 
over het verduurzamen van monumenten in tekst, beeld en video. 
Leden van het bestuur waren tijdens de openingsuren van de 
expositie aanwezig om toelichting en advies te geven. Dit resulteerde 
in diverse individuele huisbezoeken. 

Paul le Blanc
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Toelichting bij de Financiële 
overzichten 2023 en de 
begroting 2024
Vooraf
De begroting voor 2024 kent een aantal bijzonderheden. 
In de ALV van het voorjaar 2023 is aangekondigd dat onze 
website functioneel en inhoudelijk aanzienlijk wordt verbeterd en 
ondergebracht bij een andere provider. De jaarlijkse exploitatiekosten 
zullen met € 245,- stijgen en de eenmalige kosten voor opzet en 
inrichting website worden over drie jaar afgeschreven, met een 
jaarlijkse last van € 555,-. Totaal extra lasten € 800,-. 
Opgemerkt wordt dat de afschrijving van de eenmalige kosten 
die niet uit de reserve wordt gedekt (deze reserve is hiervoor niet 
bedoeld) na drie jaar vervalt. De begrotingsruimte die hierdoor 
ontstaat wordt gebruikt om toekomstige investeringen aan de 
website te financieren.

Daarnaast wordt regelmatig een beroep gedaan op de gemeentelijke 
subsidieregeling voor bouwhistorisch onderzoek. Met de gemeente 
is afgesproken dat de Monumentenvereniging per aanvrager € 
400,- bijdraagt. De gemeente verstrekt echter al een paar jaar geen 
subsidie meer, maar het bestuur is van mening dat zij haar toezegging 
gestand moet doen. Deze last wordt jaarlijks onttrokken aan het 
“Fonds Stadsherstel”, welk fonds echter niet ongebreideld kan blijven 
uitkeren zonder voeding. Daarom is ook een post in de begroting 
opgenomen voor een jaarlijkse donatie aan het fonds ad. € 400,-  ter 
dekking van de onttrekking bij een subsidietoekenning. 

Opbrengsten
Contributie
Bij het opstellen van de begroting telt de vereniging 232 leden, 
waaronder 19 met een zakelijk karakter. 
In het woord vooraf is de contributieverhoging aangekondigd. Op een 
aparte regel in de begroting wordt het resultaat (€ 1.150,-) hiervan 
zichtbaar gemaakt.

Rente
Betreft de rentevergoeding op de spaarrekening bij de SNS-bank. 
Sinds een paar maanden wordt er weer maandelijks rente uitgekeerd. 
Daar staat wel tegenover dat de bank in 2023 bankkosten in rekening 
is gaan brengen. Rente en kosten zijn thans praktisch gelijk. Voor 
2024 wordt wel rekening gehouden met een verhoging van de 
rentevergoeding.

Legaten en giften
Een aantal leden doneert naast de jaarlijkse contributie een apart 
bedrag. De contributieverhoging kan impact hebben op deze geste. 
Daarom is de post op een lager niveau geraamd.

Onttrekking A. van Heekfonds/Fonds Stadsherstel
De onttrekking in 2024 heeft betrekking op één subsidie voor 
bouwhistorisch onderzoek en de kosten voor een informatiebord bij  
de treurbeuken hoek Koepoortstraat/Philippus Gastelaarsstraat.

Kosten
Ledenvergaderingen
De kosten hebben betrekking op een ledenvergadering in het 
voorjaar en een in het najaar. 

Contributies en giften
Bijdragen worden betaald aan een drietal verwante verenigingen 
of instellingen in stad en streek, nl. Stad en Ambt Doesborgh, 
Erfgoedcentrum Achterhoek Liemers en Erfgoedvereniging 
Heemschut.

Snappenburg de Vriesprijs
De kosten verbonden aan deze jaarlijkse prijs, uitgereikt aan het einde 
van de Open Monumentendag, hebben betrekking op een bronzen 
plaquette en een ingelijste gravure van de stad Doesborgh.

Projecten
Na het financieel afsluiten van het project “verdwenen iconische 
monumenten” is voor 2024 een informatiebord bij de treurbeuken 
opgenomen.

Open Monumentendag
De meeste kosten neemt de gemeente Doesburg voor haar rekening. 
De kosten van een eenvoudig bedankje voor de deelnemers en 
vrijwilligers worden fiftyfifty door gemeente en vereniging betaald. 

Poortersdag
Elk voorjaar is er een excursie naar een interessante stad of steden 
of streek. Wel is over de jaren heen zichtbaar dat de kosten van 
dit dagje-uit toenemen. De bijdrage die aan de deelnemers wordt 
gevraagd moet dan ook worden verhoogd.

Blad Doesborgh Nieuws
De opbrengst van de advertenties is verantwoord bij de 
“Opbrengsten”.  

ICT
De kosten  hebben betrekking op onderhoud, beheer, aanpassingen 
en actualisering van de website alsmede de licentiekosten voor het 
boekhoudpakket (met name gericht op de contributie-inning).
In een aparte regel worden de extra kosten gepresenteerd voor de 
vernieuwing van de website.

Bankkosten/betalingsverschillen
Naast de ING-bank rekent de SNS-bank sinds 2023 ook bankkosten.

Verzendkosten
De kosten  hebben betrekking op de verzendkosten van Doesborgh 
Nieuws in het buitengebied van Doesburg en aan leden die niet in 
Doesburg wonen. De meeste enveloppen worden door vrijwilligers en 
bestuursleden rondgebracht.

Bestuur
Deze post heeft betrekking op de kosten die gemoeid zijn met het 
vrijwillig besturen van de vereniging, zoals bedankjes en afscheid van 
bestuursleden. De bestuursleden ontvangen geen vergoeding voor 
hun activiteiten. 

Themabijeenkomsten en cursussen
Het bestuur houdt er rekening mee dat er in 2024 een 
themabijeenkomst zal worden georganiseerd.

Drukwerk
Een post voor het mogelijk drukken van flyers, briefpapier en 
enveloppen.

Resultaat
Het jaar 2024 sluit af met een klein (verantwoord) tekort van € 85.-

Financiële overzichten 2023 en  
begroting 2024

versie 15 
oktober 2023

2022 
definitief

herziene 
begroting 

2023

2023 
raming

begroting 
2024

Opbrengsten
Contributie leden 3.645,00 3.675,00 3.640,00 3.640,00
Effect contributieverhoging 1.150,00
Rente 0,00 0,00 55,00 250,00
Bijdragen Poortersdag 1.320,00 1.250,00 1.627,50 1.750,00
Themabijeenkomsten en cursussen 0,00 250,00 0,00 250,00
Ontvangen subsidies en bijdragen projecten 4.625,00 4.625,00
Advertenties Doesborgh Nieuws 500,00 500,00 500,00 500,00
Legaten en giften 645,88 450,00 550,00 250,00
Onttrekking A. van Heekfonds/Fonds Stadsherstel 400,00 2.000,00 2.000,00 1.250,00

6.510,88 12.750,00 12.997,50 9.040,00
Resultaat (- = voordelig) 57,75 2.006,50 1.952,26 85,00

6.568,63 14.756,50 14.949,76 9.125,00
Kosten
Ledenvergaderingen 317,92 500,00 250,00 250,00
Contributies en giften 117,50 117,50 121,00 125,00
Snappenburg de Vriesprijs 549,33 400,00 400,00 400,00
Projecten (informatieborden) 8.439,00 8.047,11 850,00
Open Monumentendag 436,70 450,00 450,00 450,00
Poortersdag 1.978,00 1.750,00 2.006,65 2.000,00
Blad Doesborgh Nieuws 1.505,55 1.450,00 1.550,00 1.550,00
Subsidie (A. van Heekfonds/Fonds Stadsherstel) 400,00 pm 400,00 400,00
Storting in Fonds Stadsherstel 400,00
ICT 643,72 650,00 650,00 650,00
Meerkosten nieuwe opzet website 800,00
Bankkosten/betalingsverschillen 238,62 200,00 275,00 450,00
Verzendkosten (enveloppen, porti) 101,94 100,00 100,00 100,00
Bestuur 279,35 350,00 350,00 350,00
Themabijeenkomsten en cursussen 0,00 250,00 250,00 250,00
Drukwerk 0,00 100,00 100,00 100,00

6.568,63 14.756,50 14.949,76 9.125,00
BALANS
Activa:
- banken: ING 967,78 1.444,94 936,93 961,93
                 SNS 19.996,68 15.000,00 16.000,00 16.000,00
totaal banken 20.964,46 16.444,94 16.936,93 16.961,93
- vooruitbetaald 194,80 0,00 0,00 0,00
- voorraad penningen 312,18 380,00 0,00 290,00
totaal activa 21.471,44 16.824,94 16.936,93 17.251,93

Passiva:
- eigen vermogen per 1 januari 15.685,62 15.627,87 15.685,62 13.733,36
- resultaat -57,75 -2.006,50 -1.952,26 -85,00
- eigen vermogen per 31 december 15.627,87 13.621,37 13.733,36 13.648,36
- Fonds Stadsherstel 3.149,57 1.149,57 1.149,57 1.549,57
- A. van Heekfonds 2.054,00 2.054,00 2.054,00 2.054,00
 totaal reserves 20.831,44 16.824,94 16.936,93 17.251,93
- vooruitontvangen 640,00 0,00 0,00 0,00
totaal passiva 21.471,44 16.824,94 16.936,93 17.251,93
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Financiële overzichten 2023 en  
begroting 2024

versie 15 
oktober 2023

2022 
definitief

herziene 
begroting 

2023

2023 
raming

begroting 
2024

Opbrengsten
Contributie leden 3.645,00 3.675,00 3.640,00 3.640,00
Effect contributieverhoging 1.150,00
Rente 0,00 0,00 55,00 250,00
Bijdragen Poortersdag 1.320,00 1.250,00 1.627,50 1.750,00
Themabijeenkomsten en cursussen 0,00 250,00 0,00 250,00
Ontvangen subsidies en bijdragen projecten 4.625,00 4.625,00
Advertenties Doesborgh Nieuws 500,00 500,00 500,00 500,00
Legaten en giften 645,88 450,00 550,00 250,00
Onttrekking A. van Heekfonds/Fonds Stadsherstel 400,00 2.000,00 2.000,00 1.250,00

6.510,88 12.750,00 12.997,50 9.040,00
Resultaat (- = voordelig) 57,75 2.006,50 1.952,26 85,00

6.568,63 14.756,50 14.949,76 9.125,00
Kosten
Ledenvergaderingen 317,92 500,00 250,00 250,00
Contributies en giften 117,50 117,50 121,00 125,00
Snappenburg de Vriesprijs 549,33 400,00 400,00 400,00
Projecten (informatieborden) 8.439,00 8.047,11 850,00
Open Monumentendag 436,70 450,00 450,00 450,00
Poortersdag 1.978,00 1.750,00 2.006,65 2.000,00
Blad Doesborgh Nieuws 1.505,55 1.450,00 1.550,00 1.550,00
Subsidie (A. van Heekfonds/Fonds Stadsherstel) 400,00 pm 400,00 400,00
Storting in Fonds Stadsherstel 400,00
ICT 643,72 650,00 650,00 650,00
Meerkosten nieuwe opzet website 800,00
Bankkosten/betalingsverschillen 238,62 200,00 275,00 450,00
Verzendkosten (enveloppen, porti) 101,94 100,00 100,00 100,00
Bestuur 279,35 350,00 350,00 350,00
Themabijeenkomsten en cursussen 0,00 250,00 250,00 250,00
Drukwerk 0,00 100,00 100,00 100,00

6.568,63 14.756,50 14.949,76 9.125,00
BALANS
Activa:
- banken: ING 967,78 1.444,94 936,93 961,93
                 SNS 19.996,68 15.000,00 16.000,00 16.000,00
totaal banken 20.964,46 16.444,94 16.936,93 16.961,93
- vooruitbetaald 194,80 0,00 0,00 0,00
- voorraad penningen 312,18 380,00 0,00 290,00
totaal activa 21.471,44 16.824,94 16.936,93 17.251,93

Passiva:
- eigen vermogen per 1 januari 15.685,62 15.627,87 15.685,62 13.733,36
- resultaat -57,75 -2.006,50 -1.952,26 -85,00
- eigen vermogen per 31 december 15.627,87 13.621,37 13.733,36 13.648,36
- Fonds Stadsherstel 3.149,57 1.149,57 1.149,57 1.549,57
- A. van Heekfonds 2.054,00 2.054,00 2.054,00 2.054,00
 totaal reserves 20.831,44 16.824,94 16.936,93 17.251,93
- vooruitontvangen 640,00 0,00 0,00 0,00
totaal passiva 21.471,44 16.824,94 16.936,93 17.251,93

Financiële overzichten 2023, 
en begroting 2024
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Verslag Algemene Leden-
vergadering d.d. 1 mei 2023 
Locatie: Speeltuinvereniging Kindervreugd, 
Marijkelaan 1 te Doesburg.

Aanwezig : tenminste 37 leden (geschat aantal ca. 45: niet iedereen 
heeft presentielijst ingevuld). 
Bericht van verhindering : 7 leden.
1.  Opening en mededelingen door de voorzitter 

De voorzitter heet alle aanwezigen hartelijk welkom. Waarom zijn 
we bij Kindervreugd? Het oude gebouw is het afgelopen halfjaar 
ingrijpend gerenoveerd waardoor het nu ook gebruikt kan worden 
als wijkcentrum en voor bijeenkomsten van andere verenigingen. 
Bij de renovatie is het gebouw verduurzaamd en daardoor kan in 
de eigen energievoorziening voorzien worden. De verbouwing is 
bekostigd door de Gestichten Doesburg. 

De voorzitter staat stil bij een aantal gebeurtenissen sinds de 
vorige ledenvergadering:
 •  Helaas heeft ons bestuurslid Rob Verhoef al zijn activiteiten 

om gezondheidsredenen moeten beëindigen. We gaan zijn 
deskundigheid op het gebied van vestingwerken missen. Ook 
verzorgde Rob regelmatig wandelingen langs de vestingwerken 
van Doesburg.

 •  In de afgelopen winter is een groot aantal leden geadviseerd 
met betrekking tot de verduurzamingsmogelijkheden van hun 
monument. Henk van den Heuvel voert dit uit, gewapend met 
een infraroodcamera en een CO2 meter. 

 •  Een werkgroep, bestaande uit Pam van Holthe, Harm Claus en 
Henk van den Heuvel is begonnen aan een nieuwe website voor 
de Monumentenvereniging. Niet alleen wordt de informatie 
ge-updatet, ook wordt het vinden van informatie op de nieuwe 
website verbeterd. Naar verwachting kan de nieuwe website 
worden gepresenteerd op onze najaarsvergadering in november.

 •  Voor de aanstaande Poortersdag op 2 juni zijn nog 4 plaatsen 
beschikbaar.

 •  De vier informatieborden over de verdwenen/verwoeste 
iconische monumenten zijn eindelijk geplaatst. De voorzitter 
beschrijft in grote lijnen de lange ontstaansgeschiedenis van 
deze vier borden. Wethouder Stan Hillenaar heeft op 21 april het 
bord over de schipbrug op de Contre Escarpe feestelijk onthuld. 
Zowel de Gelderlander als de Regiobode hebben hierover 
gepubliceerd.

 •  Aan het informatiebord over de twee treurbeuken op de splitsing 
Koepoortstraat-Philippus  Gastelaarsstraat wordt gewerkt. Door 
een van de leden wordt opgemerkt dat dit geen verdwenen 
monumenten zijn. De voorzitter deelt mee dat dit op zich klopt, 
maar de informatieborden hoeven niet altijd betrekking te 
hebben op verdwenen monumenten. De treurbeuken hebben 
een monumentale status en zijn daarom ook opgenomen in 
het landelijk bomenregister. Vanwege die monumentale status 
vindt de vereniging het belangrijk om hier informatie over te 
verstrekken. Er wordt vervolgens opgemerkt dat er onder de 
grond nog een kelder zou kunnen  zitten. De voorzitter merkt 
op dat er volgens onderzoek hiervan geen sprake zou zijn. Ook 
moet er voorzichtig worden gegraven vanwege het wortelstelsel 
van beide bomen om te voorkomen dat deze versneld inderdaad 
‘verdwenen iconische monumenten’ worden. 

 2.  Vaststelling agenda
  Er zijn geen aanvullingen en wijzigingen op de agenda
 3. Vaststelling notulen 
  Het verslag van de Algemene Ledenvergadering van 21 november 

2022 wordt zonder wijzigingen vastgesteld, onder dankzegging aan 
de secretaris.

 4.  Financiën: 
  De penningmeester geeft een korte presentatie over de financiën 

van 2022 en de herziene begroting 2023. Hij noemt een aantal 
belangrijke punten.

  •  Het ledenaantal (als basis voor de begrote inkomsten 
2023) bedraagt momenteel 234. Er zijn 13 leden die hun 
contributie voor 2023 nog niet hebben betaald.

  •  NUL royeringen in 2022 – iedereen heeft betaald.
  • Positief voor 2022: begroot € 3.525,-  raming € 3.645,-.
  • Ook opvallend: extra betalingen bovenop de contributie.
  • Lagere bestuurskosten en kosten ledenvergaderingen.
  •  Hogere kosten voor de Poortersdag, Doesborgh nieuws, 

Snappenburg de Vriesprijs (inlijstwerk).
  •  Vanaf 2024 moet men rekenen op hogere kosten voor ICT in 

verband met het vernieuwen van de website.
  •  In 2022 is er een klein negatief resultaat van € 57,75. Dit is 

lager dan begroot. Voor het overige is de exploitatie stabiel.
  •  De  herziene begroting 2023 was noodzakelijk omdat 

het bedrag m.b.t. de informatieborden van verdwenen 
iconische monumenten in de eerste begroting 2023 was 
‘verdwenen’. De kosten zijn nu zichtbaar in 2023. De 
kosten worden betaald met subsidies van Gestichten 
Doesburg, Stichting Doesburgs Goed, Gemeente Doesburg, 
Monumentenvereniging Doesburg vanuit het fonds 
Stadsherstel en vanuit het eigen vermogen.

  •  De waardering voor de penningmeester wordt onderstreept 
met een dankbaar applaus. 

  •  De huidige controlecommissie (Simone van Wamel en 
Ewoud Jansen) wordt hartelijk bedankt. Hun termijn 
van twee jaar zit er op. De penningmeester vraagt de 
aanwezigen om na te denken om zich beschikbaar te stellen 
voor de nieuwe commissie (na de vergadering hebben zich 
twee leden beschikbaar gesteld). 

  •  De vraag wordt gesteld of er, na de treurbeuken, nog meer 
informatieborden worden gepland. De voorzitter geeft aan 
dat de informatieborden in de huidige vorm ruim € 2.000 
per stuk kosten. Op dit moment heeft onze vereniging geen 
geld voor nieuwe borden. Maar de wil is er en er zijn nog 
minstens 10 ideeën, dus het wordt wellicht vervolgd.

  •  De voorzitter meldt dat gemeentelijke subsidie aan 
monumentenbezitters voor bouwhistorisch onderzoek niet 
meer kan worden verleend omdat er geen bedrag voor 
is opgenomen in de huidige begroting. In de bestaande 
overeenkomst van de Monumentenvereniging met de 
gemeente is geregeld dat de gemeente €400 beschikbaar 
stelt en dat de Monumentenvereniging vervolgens 
eenzelfde bedrag toekent. De Monumentenvereniging heeft 
hiervoor nog een klein bedrag beschikbaar. Deze subsidie 
moet wel worden aangevraagd.

 5.  Verslag (kas)controlecommissie  
    Simone van Wamel, lid van de controlecommissie, meldt dat de 

controlecommissie, bestaande uit Simone van Wamel en Ewoud 
Janssen, heeft geconstateerd dat de financiële vastlegging 
compleet en correct is bevonden. Ze complimenteert 
penningmeester Hans van der Maas met zijn uiterst secure 
werkwijze en heldere vastlegging. De commissie stelt voor 
om de stukken goed te keuren en daarmee het bestuur te 
déchargeren voor het door haar gevoerde beleid. 

 6.   Goedkeuring jaarstukken 2022 en de herziene begroting 2023
   De vergadering déchargeert het bestuur voor het gevoerde 

financiële beleid over 2022. De vergadering gaat met grote 
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instemming akkoord met de jaarstukken 2022 en de herziene 
begroting 2023.

 7.  Rondvraag en sluiting
  •  Leo Boon: is bekend hoeveel leden er in een Rijks- of een 

gemeentemonument wonen? 
   Antw.: Nee, op dit moment wordt dat niet vastgelegd.
  • Is de SIM-regeling ook voor particuliere woningen?
    Antw.: voor zover bekend niet. Deze regeling is bestemd 

voor rijksmonumenten die geen woonhuis zijn. 
  •  Cor v.d. Bergh en Peter van der Meijden melden zich aan als 

nieuw lid van de Controlecommissie.
  •  Herman Claus: Bemoeit de Monumentenvereniging zich 

ook met het voorgenomen nieuwe parkeerbeleid van de 
gemeente Doesburg? De voorzitter deelt mee dat dit niet 
onder de doelstellingen van de vereniging valt omdat 
de monumentale waarde van de stad hiermee niet in het 
geding komt.  

  •  Actueel nieuwtje: Monumenten- en appartementenbezitters 
worden vrijgesteld van de verplichting die 2026 ingaat om 
bij vervanging van CV ketels verplicht een warmtepomp te 
plaatsen.

   Warmtepompen nemen nu nog veel ruimte in beslag, werken 
vooral bij verduurzaamde woningen en gebruiken veel stroom, 
maar kunnen enorm besparen op het gasverbruik. Dit moet per 
monument worden bekeken; een generieke oplossing is niet 
mogelijk.

 
   Niets meer aan de orde zijnde sluit de voorzitter de vergadering. 

Na een korte pauze verzorgde Paul le Blanc de lezing.  

Lezing
In zijn lezing besteedde Paul le Blanc aandacht aan enkele aspecten 
van de middeleeuwse muurschilderingen in de kerken van Hengelo en 
Lochem. In de middeleeuwen waren alle kerken inwendig bepleisterd 
en voorzien van kleur. Schoonmetselwerk is niet middeleeuws. 
Verspreid over de wanden en gewelven werden voorstellingen 
aangebracht gebaseerd op passages uit de Bijbel, op levens van 
heiligen of met voorstellingen ter onderrichting in het geloof. In 
Nederland zijn in ca. 220 kerken  nog restanten van de middeleeuwse 
beschildering aanwezig. Het betreft hier geen fresco’s, maar secco’s 
(schilderingen aangebracht op een droge ondergrond). Men maakte 
gebruik van temperaverf. Vooraf werd een schetstekening op de 
wand aangebracht of werd een eerste schetsmatige opzet in de kalk 
ingekrast. Ook maakte men soms gebruik van de ‘spolvero-techniek’ 
(doorstuifmethode). Secco’s zijn kwetsbaarder dan fresco’s. Aan de 
hand van een aantal voorbeelden werden de oorzaken van verval 
verduidelijkt. Ook de verschillende restauratieopvattingen in het 
verleden werden toegelicht. Het is belangrijk om hier kennis van 
te nemen omdat bij veel restauraties delen werden bijgeschilderd 
of overmatig geretoucheerd, waardoor de authenticiteit van de 
schildering vaak is aangetast. De cultuurhistorische achtergronden 
van twee iconografische thema’s werden uitvoerig toegelicht: 
de met name in oost-Nederland en het aangrenzende Westfalen 
veel voorkomende voorstellingen van de ‘Twaalf apostelen met 
de artikelen van het geloof ‘ en de voorstellingen van de heilige 
Christoffel. Christoffel was een van de zgn. ‘noodhelpers’. Als men 
een afbeelding van een van de noodhelpers had gezien was men 
er zeker van dat men die dag geen ‘onvoorziene dood’ zou sterven, 
d.w.z. dat men niet zou sterven zonder eerst het heilig sacrament van 
de stervenden te hebben ontvangen. Maar ook andere schilderingen 
kwamen aan bod, zoals die met de voorstelling van de heilige Jacobus 
en Sebastianus in de kerk van Lochem en die met de aanbidding van 
de Drie Koningen in de kerk van Hengelo.
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Plannen voor het  
bestuursjaar 2024
Het bestuur heeft  zich voor het komende bestuursjaar het volgende 
voorgenomen:

Richting de leden
 •  Het blijven betrekken van de leden bij de diverse 

werkzaamheden die binnen de vereniging plaatsvinden. 
 •  De werving van nieuwe leden blijft een voortdurend punt van 

aandacht. 
 •  Het optimaliseren en actueel houden van de nieuw ontwikkelde 

website ter verbetering van de site als communicatiemiddel 
tussen het bestuur en de leden onderling.

 • Het organiseren van de Poortersdag in het voorjaar van 2024. 
 • Het realiseren van de uitgave van Doesborgh Nieuws 2024.
 •  Het organiseren van een themabijeenkomst over nieuwe 

ontwikkelingen op het gebied van verduurzaming.
 •  Het onder de aandacht brengen van de subsidiemogelijkheden 

vanuit het ‘Anneke van Heek-fonds’ en het liquidatieoverschot 
van de stichting Stadsherstel.

Richting Doesburgers (lid en niet lid)
 •  Het waar mogelijk de eigenaren van monumentale woonhuizen 

wijzen op mogelijkheden om hun panden te verduurzamen 
en de voorlichting en advisering op dat gebied blijven 
voorzetten. Deze service is exclusief voor leden van de 
Monumentenvereniging.  

 •  Het aandacht geven aan de belangen van bezitters van 
gemeentelijke monumenten, zoals het uitbreiden van 
subsidieregelingen.

 •  Het verzorgen van voorlichting aan nieuwe bewoners op 
de avonden die daarvoor vanuit de gemeente worden 
georganiseerd.

 •  Het organiseren van de Snappenburg de Vries-prijs.

Richting gemeentebestuur en -beleid
 •  Het voortzetten van de vertegenwoordiging van de vereniging 

in de gemeentelijke Adviescommissie Cultuurhistorie.
 •  Het regelmatig overleg met de gemeente continueren om het 

belang van het behoud van de cultuurhistorische waarden van 
Doesburg te verdedigen.

 •  Het aandacht blijven vragen voor onze zorg over de 
‘verrommelde’ openbare ruimte in de binnenstad, o.a. door een 
zekere wildgroei van reclameborden en terrasuitbreidingen.

 •  Het blijven meedenken over de plannen om de beleving van de 
cultuurhistorische waarde van de Linies waar mogelijk te verbeteren.  

 •  Het aandacht schenken aan de historische oorlogsmonumenten, 
m.n. de kazematten en andere overblijfselen van 
verdedigingswerken binnen en rond de stad.

 •  Het beoordelen van alle nieuwe plannen en ontwikkelingen 
in en rond de stad op hun effecten voor de cultuurhistorische 
waarden van Doesburg en zo nodig op die plannen reageren.

Richting Doesburgers en  bezoekers van de stad
 •  Na het plaatsen van informatieve fotopanelen van ‘verdwenen 

iconen’ van Doesburgse bouwwerken ook komen tot de 
realisatie van een informatiebord bij de monumentale 
treurbeuken in de Koepoortstraat. Bij de gemeente blijven 
pleiten voor een informatiebord bij de zichtbaar gemaakte 
verdwenen tramrails in de Gasthuisstraat.

• Het meewerken aan de Open Monumentendag in september 2024.

Samenvatting van het 
bouwhistorisch onderzoek 
van ‘Huis Deventer’ 
(Veerpoortstraat 11) 
Drs. F.A.C. Haans, bouwhistoricus bnb
Monumenten Advies Bureau – Nijmegen

Bouwgeschiedenis 
Uit het onderzoek is gebleken dat de oudst aanwijsbare fase een huis 
met één verdieping betreft, dat aan de voorzijde is voorzien van een 
oorspronkelijk niet overwelfde kelder. Uit het dendrochronologische 
onderzoek bleek het hout van de eiken standvink met schoren 
in de kap, die tot de oudste aanwijsbare fase moet behoren, een 
datering op te leveren. Hier werd een kapdatum van de boom in 
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Detail van het onderste deel van de tot de oorspronkelijke constructie 
behorende standvink met veilingkanten op de hoeken en de aansluiting 
van de schoren.

De muurstijl/standvink met schoor en langsligger bij de voorgevel 
behoren nog tot de oorspronkelijke constructie. Bij hergebruik in de 
verhoging is de constructie los van de verhoogde gevel komen te staan.

1367 vastgesteld, waarmee de bouw van het huis in zijn eerste opzet 
moet hebben plaatsgevonden tussen 1368 en 1370. Het metselwerk 
(baksteenformaat 28-29 x 13 x 7cm, 10 lagen = 80-84cm.), gevonden 
in de kelder en in de achtergevel van de onderbouw past bij deze 
veertiende-eeuwse datering. Ovink, de architect van de restauratie 
van 1977-1978,  is ervan uitgegaan dat de trapgevel aan de linker 
zijde bij het huis in zijn eerste fase behoorde. Dan zou het pand 

opgezet zijn als een onderkelderd dwarshuis met een achterhuis 
waarvan de opzet (ook dwars of haaks op kap voorhuis?) niet duidelijk 
is. Een andere mogelijkheid is dat het huis van meet af aan is opgezet 
als een langshuis (zoals het huis nu ook is opgezet), dus met een 
topgevel aan de straat en in dat geval behoorde de trapgevel tot het 
buurpand nr. 7-9 (zie de twee mogelijkheden van de situatie rond 
1370 hieronder). 
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De kelder aan de straatzijde is vermoedelijk in de zeventiende eeuw 
gemoderniseerd met graatgewelven en voorzien van nieuwe trappen 
naar buiten en inpandig. De gewelven en trap bij de voorgevel zijn 
opgetrokken in een vermoedelijk zeventiende-eeuws steenformaat.

Uit het onderzoek is gebleken dat het huis op een zeker moment 
is verhoogd door de toevoeging van een extra verdieping. De 
sprong is in het metselwerk van de linkerzijgevel aan de buitenzijde 
zichtbaar. Om te kunnen bepalen wanneer het huis is verhoogd zijn 
ook monsters genomen van de balklagen boven de eerste en tweede 
verdieping. De balklaag boven de eerste verdieping leverde binnen 
het dendrochronologisch onderzoek helaas geen datering op. Bij de 
zolderbalklaag kon uiteindelijk met moeite een kapjaar (1528) worden 
vastgesteld. Echter deze balken vertoonden meerdere sporen van 
hergebruik en aanheling van twee te korte balken. Dus ondanks de 
datering van het hout van enkele balken was de datering van deze 
zolderbalklaag nog niet duidelijk. Hierdoor waren we genoodzaakt om 
met behulp van andere bronnen te proberen de bij de linkerzijgevel 
vastgestelde verhoging van het huis te dateren. Duidelijk was dat 
de verhoging met een vermoedelijk krappe beurs was uitgevoerd. 
Er was veel grof hout gebruikt, de zolderbalklaag bezit meerdere 
hergebruikte oude balken, terwijl ook voor de dakconstructie oude 
onderdelen (vrijwel zeker van het oorspronkelijke dak van 1370) 
waren gebruikt. Uit het summiere onderzoek uit 1975 van de zolder 
en kelder van de toenmalige onderzoeker van de Rijksdienst voor 
de Monumentenzorg Dik Berends, uitgevoerd voorafgaande aan de 
restauratie, bleek voorts dat het achterste deel van de kapconstructie 
op dat moment overwegend uit grenen onderdelen bestond (de 
grenen standvink met schoren en ligger van dit achterste deel is bij de 
restauratie nog behouden). Als we ervan uitgaan dat de grenen delen 
van de kap als nieuw werk bij de verhoging zijn gebruikt, dan moeten 
we die verhoging plaatsen in de negentiende eeuw. Uit de archieven 

Linksboven en linksonder de reconstructie van het huis rond 1370 
met een dwarsvoorhuis met kelder en in daar een haaks opgebouwd 
achterhuis zonder kelder. Rechtsboven (langs doorsnede) en rechtsonder 
(dwarsdoorsnede) de reconstructie van het huis rond 1370, van meet af 
aan opgezet als een langshuis. FH MAB 2022.

De in grote baksteen opgetrokken kolom is zeer waarschijnlijk ouder dan 
de erop aansluitende gewelven. De vloer dateert uit 1978.

De kelder van de zijbouw naar de toegang met de trap naar het zuiden 
gezien.

De kelder van de zijbouw naar het noorden gezien.
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De rechterachterkamer op de tweede verdieping

Zicht op de linkerzijgevel. De rode pijl wijst naar de sprong in de gevel. 
De in schoon metselwerk uitgevoerde zijgevel van het buurpand is 
grotendeels tijdens de restauratie hersteld en aangevuld met trappen.

De balken van de zolderbalklaag zijn van grof eikenhout

De gelaste en samengestelde constructie van deze balk lijkt op hergebruik

De balklaag van de linkerachterkamer. Het laatste balkvak heeft kinderbinten

van het kadaster weten we dat er in 1854 sprake is van herbouw. Als 
die vermelding betrekking heeft op dit casco, dan is de verhoging in 
dat jaar te plaatsen.
In het huis bevinden zich nog wel elementen die van vóór de 
verhoging kunnen dateren.  We wijzen daarbij onder meer op de 
stookplaats (schouw met houten boezem) in de voorkamer en 
de trap naar de verdieping. Een datering in de late achttiende of 
vroege negentiende eeuw ligt hier voor de hand. In hoeverre de 
voorgevel met de deuromlijsting, kozijnen en kroonlijst nog uit die 
periode dateert (de vormgeving wijst op een ontstaan in de late 
achttiende eeuw) is niet duidelijk. Als de gevel al bestond vóór de 
verhoging, dan zijn de kozijnen van de tweede verdieping bijgemaakt 
en is de kroonlijst op een hoger niveau herplaatst. De tochtpui in 
neogotische vormen lijkt echter bij de verhoging te zijn ontstaan in 
het midden van de negentiende eeuw. Mogelijk zijn in die periode 
ook de en suite-deuren en andere binnendeuren op de begane grond 
ingebracht (voor afbeeldingen zie volgende pagina).

Bij de restauratie in 1978 is het uiterlijk met de vensters van de 
achtergevel ontstaan. Inwendig kreeg het huis op de begane grond 
nieuwe vloeren en plafonds. Op de verdiepingen werden nieuwe 
binnenwanden en deuren aangebracht, waardoor de ruimtelijke 
structuur en afwerking hier van recente datum is. Op zolder werd 
een belangrijk deel van de dakconstructie (sporen, haanhouten, 
gootbakken, muurplaten, gordingen) conform de historische vorm en 
afmeting vernieuwd. 
In 1999 werd volgens een ouder plan uit het begin van de jaren ’80 een 
koekoek met keldertrap en kelderingang bij de voorgevel gerealiseerd. 
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Voorgevel in 1963. Foto RCE

De onderbouw van de trap met een balustrade van klasieke platte balusters

De deurvleugels van de tochtpui met nog oorspronkelijk gekleurd en getint glas

Achterzijde in 1975. Foto RCE

Voorgevel in 1984. Foto RCE
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Monumentale waarden
Uit het onderzoek is gebleken dat het pand Veerpoortstraat 11 als 
geheel een hoge monumentale waarde bezit. De hoge ouderdom 
van delen van het huis zijn niet direct aan het exterieur af te lezen, 
maar het imposante volume met de hoge lijstgevel en de behouden 
gebleven trapgevel bij de zijgevel spelen een zeer belangrijke rol in 
het toch al zo statige straatbeeld in deze belangrijke hoofdstraat van 
de vestingstad. 

Het complex heeft een boeiende en complexe historie. Ten eerste 
behoort de kern van het pand met delen van de later op een hoger 
niveau gebrachte kapconstructie tot de oudste in steen gebouwde 
huizen van Doesburg, aan de hand van het dendrochronologische 
onderzoek te dateren omstreeks 1370. De bouwhistorische waarde 
van deze delen is zeer hoog te noemen. Vanwege de verbondenheid 
met diverse illustere eigenaars en bewoners, waaronder de familie 
Hoedemacker, het geslacht Baerken en de begaafde boekbinder/
restaurateur Martinus Derksen, is tevens een behoorlijk hoge 
cultuurhistorische waarde toe te kennen. Net als de andere 
Doesburgse iconen heeft het complex na de oorlog een ingrijpende 
restauratie ondergaan naar plannen van de opvolger van architect 
N. de Wolf, de uit Doetinchem afkomstige H. Ovink. Ovink was in 
tegenstelling tot zijn voorganger in zijn werk, waar het om het 
terugbrengen in de oude staat betrof, meer terughoudend. Wel 
heeft ook Ovink bij de restauratie veel oorspronkelijk materiaal 
vervangen, mede vanwege de matige tot slechte staat ervan. Doordat 
het onderzoek uitgevoerd voor deze restauratie summier was, zijn 
hierdoor wel veel voor de bouwhistorie bruikbare gegevens verloren 
gegaan. 

Deze restauratie bepaalt niet alleen in het exterieur (zijgevels en 
achtergevel, de negentiende-eeuwse lijstgevel aan de straat werd 
gerespecteerd), maar ook inwendig in hoge mate het huidige beeld. 
Doordat het pand zeer afgeleefd was (het werd als krot omschreven) 
waren er weinig belangwekkende interieurafwerkingen bewaard 
gebleven en moest Ovink door de gebrekkige constructieve staat 
ook veel hout (met name in de kap) vervangen. Bij de kelder aan de 
voorzijde en de kelder onder het zijhuisje is nog wel het historische 
beeld behouden gebleven. 

De puur bouwhistorische waarden van het interieur concentreren 
zich thans vrijwel volledig op de ongewijzigd gebleven gewelfkelders, 
de bouwmuren met bouwsporen (onder andere de thans in het zicht 
gelegen muur met meerdere bouwsporen in de opkamer) en de eiken 
balklagen en delen van de kapconstructie van het hoofdhuis. De 
waarde van de huidige ruimtelijke structuur van het interieur op de 
begane grond is hoog, maar op de verdiepingen overwegend gering 
te noemen. 

1  In 2022 werd een bouwhistorisch onderzoek uitgevoerd door 
Frank Haans (Monumenten Adviesbureau Nijmegen). Voor dit 
onderzoek werd subsidie verleend door de Monumentenvereniging 
Doesburg en door de Stichting Doesburgs Oudheidkundig Fonds 
(Harenbergfonds). Het Harenbergfonds heeft extra subsidie verstrekt 
om een samenvatting te laten maken van het zeer uitvoerige 
onderzoeksrapport opdat de resultaten voor een breder publiek 
toegankelijk zouden zijn. De Monumentenvereniging Doesburg 
heeft toegezegd deze samenvatting te zullen publiceren in het blad 
Doesborgh Nieuws. Dit artikel is het resultaat van deze samenwerking.

Faseringsplattegronden en doorsnede zolder
De eeuwaanduidingen worden in Romeinse cijfers aangegeven. Dus zeventiende eeuw is XVII. Voor een nadere begrenzing van de datering kunnen 
hieraan de hoofdletters A en B worden toegevoegd, waarbij de eerste (A) of de tweede helft (B) van de betrokken eeuw wordt bedoeld. Dus XVIIB 
is tweede helft zeventiende eeuw. Een nog nadere begrenzing wordt gehanteerd in kwarten, die in kleine letters a,b,c of d worden aangegeven. 
Dus XIXd is laatste kwart negentiende eeuw. Een "d" tussen haakjes (d) betekent dat de datering op basis van een exacte dendrodatering van de 
constructie heeft plaatsgevonden. Bijvoorbeeld 1370(d).
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Poortersdag, 2 juni 2023

Na een lange periode van kil en klam weer waren de weergoden ons 
op 2 juni 2023 goed gezind. Het was een zonnige dag voor de jaarlijkse 
excursie van de Doesburgse Monumentenvereniging 15 april 1945. Voor 
de trouwe leden een ouderwetse Poortersdag met een verscheidenheid 
aan lezingen en rondleidingen, voor de nieuwelingen een dag 
met verrassende wetenswaardigheden, voor iedereen een dag van 
gezelligheid. De onderhoudende lezingen werden gehouden door Paul 
le Blanc over de kerken in Hengelo (Gld) en Lochem, door de heren en 
dame vrijwillige rondleiders van Huis Verwolde in Laren en tot slot ook in 
Lochem, door Cees-Jan Frank van het Monumenten Advies Bureau, een 
bedrijf dat zich onder andere bezighoudt met bouwhistorisch onderzoek. 
Het programma van de dag was vakkundig in elkaar gepuzzeld door de 
onvermoeibare Wieneke Weusten. Met haar ervaring als reisleider liet zij 
zich op 2 juni niet van de wijs brengen.
De dag begon bij de Gasthuiskerk. De bus was snel gevuld met gezellig 
keuvelende passagiers, en zo zoefden wij geheel volgens schema door de 
ons zo bekende groene, beboste achterhoek van Nederland dat er toch 
heel anders uitziet vanaf bus-hoogte. 
De eerste stop was de Remigiuskerk in Hengelo, een kerk die velen van 
buiten kennen, maar nog nooit waren binnengegaan, alleen al omdat 
hij niet vaak open is. Onder de prachtige bomen achter de kerk werd 

aandachtig geluisterd naar de eerste uitleg van Paul, over het gebruik van 
tufsteen en baksteen. Tot in de twaalfde eeuw werd tufsteen, voornamelijk 
afkomstig uit de Eifel toegepast. Vanaf eind twaalfde eeuw raakt baksteen 
in gebruik. Bij vergroting van de kerk werd de tufsteen hergebruikt, 
aangevuld met baksteen, wat ook zichtbaar is bij de Remigiuskerk, zie 
afbeelding linksonder (links baksteen, rechts tufsteen).

Binnen in de kerk bewonderden wij, weer met uitleg van Paul, de 
laatmiddeleeuwse muurschilderingen (ca 1425-1450), een erfenis van 
het katholieke verleden van deze kerk. Tijdens de Reformatie werden de 
schilderingen overgepleisterd door de protestanten. Na de herontdekking 
in 1911 werden de afbeeldingen opnieuw onder witte kalk bedekt om pas 
in 1930 definitief te worden ontdaan van deze witte laag, waardoor de 
schitterende, gedetailleerde afbeeldingen blijvend tevoorschijn kwamen. 

In het koorgedeelte zagen wij de twaalf apostelen geplaatst onder 
baldakijnen met aan hun voeten de hun kenmerkende attributen. Iedere 
apostel heeft een banderol met daarop een van de twaalf artikelen van 
het geloof.
In de linker zijbeuk twee voorstellingen: links  het Christuskind aanbeden 
door de drie Koningen en rechts een afbeelding van de heilige Margareta 
met een draak aan haar voeten en van een niet nader te identificeren 
vrouwelijke heilige.
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De muurschilderingen zijn niet lang geleden als vijftigste kunstwerk 
toegevoegd tot de ‘Sleutelwerken van Gelderland’, een selectie van vijftig 
topwerken uit zeshonderd jaar kunstproductie in relatie tot de Gelderse 
provincie. 
Hoewel Paul nog lang niet uitgepraat was over dit interessante onderwerp 
‘wat wil ik nog meer vertellen? Veel!’, was het de hoogste tijd geworden 
voor een kopje koffie met overheerlijke appeltaart, ongetwijfeld 
zelfgemaakt, aan de overkant bij Café Jansen. Paul bleef met een paar 
anderen nog even hangen bij de koster, want die had ook van alles te 
vertellen.

De volgende etappe bracht ons naar Laren. Tijdens de rit met de bus naar 
Huis Verwolde kwam Wieneke met een leuke verrassing. Zij las voor uit 
een beschrijving van huis en tuin uit het begin van de negentiende eeuw, 
opgetekend door de zoon van de onderwijzer van de ‘School met den 
Bijbel’, die in een huis van de baron woonde. 
Na een schijnbaar eindeloze oprit werden we keurig voor de voordeur van 
het huis afgezet, allerhartelijkst ontvangen, in drie groepen verdeeld en 

toegevoegd aan vrijwillige rondleiders. 
Zij die wat minder goed ter been zijn 
lieten zich niet afschepen met ‘jullie 
kunnen beneden blijven met een kopje 
koffie’, de klim naar de verdieping werd 
door iedereen genomen en het was 
alleszins de moeite waard. Verwolde 
is een prachtig huis, stijlvol ingericht, 
en nodigt uit tot fantaseren over hoe 
het vroeger was. Binnen één van de 
groepen was er enige discussie over 
een afbeelding op het schitterende 
rariteitenkabinet in de blauwe 
wachtkamer. 
Wat is de betekenis van de stenen 

in de mand? De aandacht van de meeste figuren in de afbeelding gaat 
naar de plek onder de hand van Christus. Ligt er een steen op de grond? 
Welke Bijbelse voorstelling is dit? Verschillende interpretaties werden vol 
overtuiging gebracht. Het bleek de voorstelling van het bekende gezegde: 
‘Wie zonder zonden is, werpe de eerste steen’. Christus voorkomt hiermee 
dat een overspelige vrouw gestenigd wordt. 

Er was geen tijd meer om door de prachtig onderhouden tuin te wandelen 
en helaas was het terras gesloten, twee redenen om nog eens terug 
te gaan. Huis en tuin worden beheerd door de Stichting Geldersch 
Landschap & Kastelen. Voor wie het interesseert, de tuin wordt mede 
onderhouden door vrijwilligers en er is altijd behoefte aan nieuwe 
collega’s. 

Tijd voor de lunch. Het was maar een kort ritje naar Restaurant Witkamp 
in het nabij gelegen Laren (Gld) waar het personeel klaar stond om ons te 
bedienen. Kroketten zijn traditiegetrouw populair, maar wie zich gewaagd 
heeft aan één van Witkamps huisgemaakte gehaktballen zal zeker ook 
tevreden zijn geweest, die zijn namelijk verrukkelijk.  
 

De dag was bijna voorbij, maar we hadden 
gelukkig nog één stop voor de boeg, 
Lochem, met om te beginnen een bezoek 
aan  de Grote of St. Gudulakerk. Hier zagen 
we een van de vroegste voorbeelden van 
figurale grafsculptuur in de christelijke 
traditie, daterend uit de negende of 
tiende eeuw. Ook bewonderden we een 
muurschildering met de Boom van Jesse 
en een afbeelding van de heilige Rochus 
met het ‘knietje bloot’. Bovendien werd ons 
zeker niet het minst belangrijke wist-je-dat 
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In Memoriam Rob Verhoef 
1950 - 2023
Menno van Coehoorn
Rob en Els Verhoef kwamen negen jaar geleden in Doesburg wonen en 
Rob werd vanwege zijn grote historische belangstelling - hij was zelfs 
‘correspondent’ van de op militair erfgoed gerichte Stichting Menno van 
Coehoorn -  onmiddellijk lid van onze Monumentenvereniging.
In die tijd had de vereniging net een rapport aan de gemeente laten 
uitbrengen over de cultuurhistorische waarde van de in 1701 door Menno 
van Coehoorn aangelegde vestingwerken rond Doesburg. Dat leidde tot 
het gemeentelijk project ‘Beleef de Linies’. Rob was dan ook graag bereid, 
toen wij hem in 2016 uitnodigden om toe te treden tot het bestuur van de 
Monumentenvereniging, om daaraan te gaan meewerken.

Militair erfgoed
Op aanwijzingen van Rob maakte de vrijwilligersploeg van 
Staatsbosbeheer onder leiding van Cor van den Bergh de Hoge Linie 
steeds beter zichtbaar. In de loop van de afgelopen jaren heeft Rob 
vele tientallen groepen bezoekers over dit grootste rijksmonument van 
Doesburg rondgeleid.
Ook hebben Rob, Edward van der Beek en ik in 2021 de in de Koude 
Oorlog ingegraven Sherman-tank bij de IJsselbrug opgeknapt en beter 
zichtbaar gemaakt. Het op ons verzoek erbij geplaatste informatiebordje 
werd nog door generaal b.d. Mart de Kruif onthuld.
Met toestemming van  eigenaar ‘Twickel’ brachten Rob en ik de 
kazematten in de Fraterwaard langs het Zwarte Schaar goed in kaart. Deze 
overblijfselen van de verdedigingslinie uit 1939 werd op ons verzoek door 
de snoeiploeg van Twickel beter zichtbaar gemaakt en is nu nog steeds 
vanaf het fietspad goed te zien. Het leidde ook nog tot een aardige lezing 
voor de Monumentenvereniging over militair erfgoed rond Doesburg. 

Bestuurswerk
Rob was jarenlang jurylid van de Snappenburg de Vriesprijs en speelde 
een belangrijke rol in het Comité Open Monumentendag.
Helaas bleek Rob drie jaar geleden ongeneeslijk ziek. Desondanks heeft 
hij nog twee jaar zo goed als hij kon meegedraaid in ons bestuur. Tot 
zijn laatste dag is hij thuis door Els verzorgd, waar hij op 31 juli rustig is 
ingeslapen. We zijn Rob dankbaar voor alles wat hij voor Doesburg en voor 
ons heeft gedaan en wensen Els veel sterkte met dit verlies.
Beste Rob, rust in vrede.

Peter van den Brandhof

van vandaag medegedeeld: de aanbeveling voor iedere gelovige naar 
Christoffel te kijken dan zou je die dag geen onvoorziene dood sterven, 
dat wil zeggen zonder het sacrament van de stervenden te hebben 
ontvangen. 
Wellicht ten overvloede zij hier nog eens vermeld dat het bij 
muurschilderingen in Nederland niet gaat om fresco’s maar om secco’s, 

zoals Paul ons al eerder op de dag in de Remigiuskerk had uitgelegd, 
want dit zijn schilderingen op droge kalk, in tegenstelling tot fresco’s die 
geschilderd zijn in de natte kalk. 
Het bezoek aan de kerk werd gevolgd door een boeiende uiteenzetting 
van Cees-Jan Frank over de monumentale bouw in de binnenstad rondom 
de kerk. Frank, wat oeverloos enthousiasme en kennis betreft, een ware 
kloon van zijn mentor Le Blanc, wees ons op de kenmerken van het 
middeleeuwse bouwmateriaal, zichtbaar in de muren van de huizen om 
ons heen. 
Om Paul le Blanc te parafraseren ‘wat vergeet ik verder nog te vertellen 
over deze Poortersdag? Veel!’ maar dat is voor een ander moment… de 
bus stond klaar om ons terug naar het Doesburgse te vervoeren. 

Namens de medeorganisatoren van de Poortersdag, Wieneke Weusten, 
Meindert van den Berg (zonder de Bosatlas van hem waren we 
ongetwijfeld verdwaald).

 Pam van Holthe
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In memoriam  André 
Scholten 1940 - 2023

André Scholten was vanaf de heroprichting in 1978, betrokken bij de 
Monumentenvereniging 15 april 1945 als bestuurslid. In 1979 werd hij 
secretaris. Vanwege het vertrek naar Den Bosch nam André in mei 1990 
afscheid van het bestuur. Hij werd toen benoemd tot erelid.

Activiteiten
De Monumentenvereniging ontwikkelde een veelheid aan activiteiten 
waarbij André een spilfunctie vervulde. Een bijzonder initiatief was het 
opmeten en uittekenen van  gevels van panden in de binnenstad. Het 
lukte André om studenten en de docent Bouwkunde van de HTS Arnhem 
naar Doesburg te lokken voor deze langdurige klus. In die tijd (1979) 
kwam hij ook met het plan om een depot voor oude bouwmaterialen 
aan te leggen. Betrokken was André Scholten bij de organisatie van de 
jaarlijkse Open Monumentendag, het opstellen van een subsidiewijzer en 
het laten aanbrengen van ANWB informatiebordjes op belangrijke huizen.
In 1981 zette André zich in bij de restauratie van het eerste project van de 
Monumentenvereniging, het huis 'de Halve Maan' in de Koetsveldstraat.
Om het restaureren van andere historische panden financieel gunstiger te 
maken, werd twee jaar later de Stichting Stadsherstel Doesburg opgericht, 
met André Scholten als secretaris.

Restauraties tussen 1980 en 1990   Bergstraat 45-47-49 Museum de Roode Tooren

André was in die tijd een dynamische aanjager van restauratie van de 
binnenstad. 
Hij zette zich voor 200% in, om de troosteloze toestand waarin de 
binnenstad van Doesburg verkeerde nieuwe luister te geven. 

Onvermoeibaar
André glorieerde in zijn rol als aankoper, planner, restaurateur en 
bemiddelaar van huizen namens de Stichting Stadsherstel. Verkoop van 
prachtige gerestaureerde panden tegen kostprijs was niet eenvoudig. 
Mede daarom schroomde hij niet om de door de Stichting aangekochte 
panden zelf te ontruimen.
Overleg met verkopers, aannemers en architecten, het was hem op het lijf 
geschreven. André adviseerde de nieuwe eigenaren op allerlei terreinen, 
van onderhoud tot financiering. Het weerhield hem niet om regelmatig 
nachten door te werken voor allerlei formaliteiten, zoals het aanvragen 
van vergunningen en subsidies. Hij enthousiasmeerde ons allen.
De beginperiode, waarin het stichtingsbestuur, bestaande uit Kees 
Scheepers, André Scholten en Dirk Manné, geassisteerd door Gerrit 
Bouwhuis als architect, bijdroeg aan de restauratie, was financieel gezien 
zeer moeilijk.
In de periode waarin André bestuurslid was, is een groot aantal panden 
in de Bergstraat, Roggestraat en Veerpoortstraat gerestaureerd. André is 
overleden op 1 januari 2023

Wij zijn als huidige bewoners van de monumentale binnenstad André 
veel dank verschuldigd voor zijn grote inzet voor het herstel van onze 
prachtige stad. 

Dirk Manné, Gerrit Bouwhuis
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Open Monumentendag 2023 
“Levend Erfgoed’

Zaterdag 9 September jl. werd in onze stad de 37ste Open 
Monumentendag georganiseerd met als landelijke thema Levend Erfgoed.
In Doesburg wordt gedurende het jaar veel georganiseerd met 
betrekking tot dit thema op cultureel en historisch gebied, zoals 
bijvoorbeeld de Hanzefeesten, de Sint Maartensmaaltijd, of de Culturele 
Zondagen. Het comité besloot om die reden zich te beperken tot de 
monumenten in Doesburg. Naast de opengestelde panden was er ook 
aandacht voor onze musea, parken, kruidentuin, hofjes en  het Arsenaal. 
Er is natuurlijk al veel over Doesburg gedocumenteerd op historisch 
en bouwkundig gebied en om die reden hebben wij ons gericht op de 
expertise van onze bewoners van monumenten in brede zin.
Het thema wordt immers het meest uitgedragen door hen. Want wie zijn 
deze bewoners, wat kunnen zij ons vertellen over hun erfgoed? Wat zijn 
de bijzondere aspecten welke zij zijn tegengekomen? Welke dilemma’s 
hebben zij ervaren? En hoe beleven zij het beheren en of bewonen van 
een monument?

De Open Monumentendag Doesburg werd dit jaar goed bezocht. 
Het fraaie weer zal daar zeker aan hebben bijgedragen. Er was 
veel belangstelling voor de rondleidingen door de VVV, de 
torenbeklimmingen en de lezingen in de stad zoals onder andere 
Gekoesterd Verleden door de Stichting Doesburg Vertelt. Het kletterende 
geluid van de paardentram Belfior, het draaiorgel en het spelende 
carillon gaven een bijzondere sfeer. Door de hoge temperaturen zaten 
de terrassen al snel stampvol.
Vanuit de toren klonk het spel van de beiaardier als vanouds. In de 
stand voor het stadhuis konden belangstellenden hun verzoeknummers 
aangeven. Er werden filmpjes gedraaid over Oud-Doesburg. Dit jaar 
waren er een kleine dertig monumentale bezienswaardigheden 
voor bezoekers opengesteld, waaronder een flink aantal particuliere 
woonhuizen. 
Het was fijn te constateren dat er opnieuw een aantal nog niet 
eerder opengestelde panden te bezoeken waren. Dat maakt de Open 
Monumentendag in onze stad zo bijzonder.

In de Gasthuiskerk konden bezoekers even genieten van een repetitie 
van een Vocaal ensemble en in de Stadhuishal en Raadzaal was zelfs een 
geënsceneerd huwelijk te bewonderen met filmopnames.
De meeste musea waren opengesteld en gaven uitleg over de collectie 
aan bezoekers. In de Martinikerk gaf de organist diverse uitvoeringen 
met vertellingen .

Het thema van vorig jaar “duurzaamheid duurt het langst “ leefde 
ook nu bij veel belangstellenden en om die reden werd hieraan in 
de stadhuishal aandacht besteed. Er waren diverse documenten 
en folders beschikbaar. De eigenaren van twee panden, waarbij al 
veel verduurzamingsmaatregelen hadden plaatsgevonden, waren 
bereid hun deuren open te stellen en tekst en uitleg te geven aan 
geïnteresseerde bezoekers. Voor het pand Kosterstraat 36, dat ingrijpend 
werd verduurzaamd met onder andere voorzetwanden met ecologisch 
isovlas , aluminium voorzetramen voor alle vensters, lage-temperatuur 
convectoren per kamer en een zeer fraaie isolerende lichtstraat op 
zolder, bestond veel belangstelling.
Dat gold ook voor het huis Veerpoortstraat 30 dat in de afgelopen 
jaren intensief is verduurzaamd met ecologische materialen. De muren, 
vloeren, ramen en het dak werden geïsoleerd, er werd een warmtepomp 
geplaatst en zonnepanelen op het dak gelegd. Met behoud van het 
karakter van het oude pand werd het aangepast aan het wooncomfort 
van deze tijd. Ook in diverse andere opengestelde huizen vertelden 
de eigenaren over hun verduurzamingsmaatregelen, soms reeds 
gerealiseerd, soms nog gepland.
De fraaie dag werd afgesloten met de uitreiking van de Snappenburg 
de Vries Prijs door burgermeester Loes van der Meijs. In een bijna volle 
Gasthuiskerk konden de aanwezigen zien welke panden genomineerd 
waren. De jury had zich wederom goed voorbereid en de kaken gesloten 
gehouden over de uitslag. Onder de muzikale begeleiding van de 

Oekraïense Nastya Sulymenko (vocaal) en Richard Rhemrev (piano) hield 
Paul le Blanc de uitslag nog enige tijd voor zich en steeg de spanning. 
De prijs werd uitgereikt aan de eigenaren van Nieuwstraat 17, die hun 
pand van opslagruimte naar woonhuis hadden getransformeerd, waarbij 
rekening was gehouden met de historische omgeving. 
Het geheel werd afgesloten met een door de Monumentenvereniging 
aangeboden drankje.

Dit jaar namen wij ook afscheid van het vertrouwde boekje. Met 
medewerking van de Gemeente Doesburg werd een webpagina met  
QR-code gebouwd. Men kan op het te 
bezoeken adres klikken, waarna zich de 
desbetreffende tekst ontvouwt. We zijn zeer 
tevreden over het resultaat al is het voor een 
aantal bezoekers even wennen geweest.

Pieter Donders
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JURYRAPPORT 
SNAPPENBURG DE 
VRIESPRIJS 2023

Op 9 november 1995 werd na de jaarvergadering van de 
Monumentenvereniging 15 april 1945 voor de eerste keer de 
waarderingsprijs uitgereikt die genoemd is naar de oprichter van de 
Monumentenvereniging, de heer J.M. Snappenburg de Vries (oud 
gemeentesecretaris en ereburger van Doesburg).

De Snappenburg de Vriesprijs wordt toegekend aan een pand of object 
in de stad Doesburg waaraan bijzonder herstel is uitgevoerd. Als criteria 
voor de prijs gelden:
- de ingreep heeft opoffering, tijd en geld gekost
- de omvang van de verbetering of verfraaiing doet niet ter zake
- de werkzaamheden moeten onverplicht verricht zijn
-  het resultaat moet zichtbaar zijn vanaf de straat of publiek toegankelijk 
-  het resultaat moet verrassend zijn en bijdragen tot verrijking van de 

stad Doesburg

In de afgelopen periode juni 2022 tot juni 2023 is er weer hard gewerkt 
aan het Doesburgs erfgoed. 
Er waren meerdere voordrachten die onder de aandacht van de jury zijn 
gebracht met het oog op de Snappenburg de Vriesprijs voor dit jaar.

Om tot nominaties te komen heeft de jury zich bij de beoordeling laten 
leiden door de genoemde criteria. 

De volgende panden zijn genomineerd voor de 
Snappenburg de Vriesprijs 2023:

Bergstraat 57

Bij het pand aan de Bergstraat 57 hoort een oude werkplaats waarvan de 
achtergevel direct aan de Meipoortwal ligt. De gevel was in slechte staat 
en is de afgelopen periode gerestaureerd.
Bij de restauratie is het metselwerk gereinigd en zijn stenen gerepareerd 
evenals de zandsteen duimblokken. Het voegwerk van de achtergevel is 
vervangen in een bijpassende snijvoeg. Het schilderwerk van de ramen 
en deuren is ook vernieuwd.

De vernieuwde binnenstad van Doesburg
Door de gemeente Doesburg is de afgelopen periode gewerkt aan 
project de ‘Vitale binnenstad’. Het project Vitale Binnenstad heeft 
als doel de leefbaarheid, verblijfskwaliteit en aantrekkelijkheid voor 

bewoners, ondernemers en bezoekers te behouden en te versterken. 
Het herinrichten van het kernwinkelgebied draagt daaraan bij. Het 
gebruik van binnensteden in Nederland is de laatste decennia, onder 
andere door de opkomst van webshops en bevolkingskrimp, veranderd 
van 'place to buy' naar 'place to be'. De Kerkstraat, Meipoortstraat 
en Ooipoortstraat hebben een nieuwe inrichting gekregen van één 
rijloper in het midden met aan beide zijden ruime verblijfsruimtes. De 
Doesburgse uitstraling wordt gekoesterd en versterkt door passende 
inrichtingselementen zoals fietsnietjes, zitjes/banken, bomen, 
groenvoorzieningen en behoud van verlichting. Het gebied is door 
uniform materiaalgebruik toegankelijk voor minder validen.

Woonhuis/winkel Kerkstraat 1

Het pand is een rijksmonument en staat op een voor het stadsbeeld 
belangrijke hoek met de Gasthuisstraat, tegenover het oude 
Waaggebouw en schuin tegenover het Raadhuis. 
Het metselwerk en de vensters op de verdieping met zesruits 
schuiframen wijzen op een datering van dit pand rond het midden 
van de negentiende eeuw. Maar de middeleeuwse kelder en recent 
teruggevonden restanten van middeleeuws muurwerk laten zien 
dat hier al vanaf  de middeleeuwen bebouwing aanwezig was. 
Het buitenaanzicht van de benedenverdieping is in de loop der 
tijden regelmatig gewijzigd. Op een oude foto uit 1945 zien we aan 
weerszijden van de middendeur twee vensters.
In de jaren ’50 van de vorige eeuw werden de enkele ramen van het 
linker gedeelte van de benedenverdieping in de Kerkstraat en de ramen 
in de Gasthuisstraat vervangen door een grote etalageruit, bestaande uit 
een stalen kozijn met stalen roeden en vijftien glaspanelen. De ramen 
van deze etalagepuien zijn in 1974 vervangen door grote enkelruits 

Voor renovatie Na renovatie
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etalageruiten. Ook in het rechterbenedengedeelte aan de Kerkstraat 
werd een dergelijke etalageruit aangebracht. 
In de afgelopen periode zijn de kleine ruiten en de metalen kozijnen 
en roeden weer teruggebracht naar de situatie van de jaren ‘50. Op 
deze manier konden de winkelruiten ook verduurzaamd worden: de 
kleine ruiten zijn nu voorzien van isolerend vacuümglas. Naast de 
verduurzaming sluiten de kleine ruiten met de nieuwe uitstraling 
beter aan bij de historische omgeving. Het is de bedoeling dat ook de 
louvreluiken op de verdieping, zoals te zien op de foto van na de oorlog, 
opnieuw worden aangebracht. 

Kerkstraat 34

Het pand is gelegen aan de Kerkstraat, centraal in de historische 
binnenstad van Doesburg.
Het dateert in de kern vermoedelijk uit de vroege zeventiende eeuw, 
maar heeft meerdere verbouwingen ondergaan die de huidige 
gevelarchitectuur bepalen. 
In de Jaren tachtig is een aluminium winkelpui geplaatst. Door de 
beperkte hoogte van de bestaande winkelpui en het metselwerk vlak 
boven de entreepui maakte het een gesloten indruk en kwam de 
uitstraling niet meer overeen met de naast gelegen panden.
In de afgelopen periode is de aluminium winkelpui vervangen door 
een mahonie houten pui met een jaren ‘30 uitstraling. Er wordt op dit 
moment gewerkt aan de laatste afwerkingen . De bovenvensters zullen 
worden voorzien van glas-in-loodramen. De in metselwerk uitgevoerde 
muurdammen worden gestukadoord. 
Naast verduurzaming van het pand zorgt de nieuwe winkelpui voor een 
minder gesloten gevelbeeld dat beter aansluit bij de omgeving.

Kloosterstraat 15 

De situatie in de jaren '50 Het pand vóór renovatie

Het pand tijdens renovatie

De situatie vanaf 1974

De situatie na renovatie
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De situatie vóór plaatsing van het hekwerk

De situatie na plaatsing van het hekwerk

 Aan de Kloosterstraat 15 ligt een imposant gebouwencomplex dat 
bekend staat als het Arsenaal. In zijn lange geschiedenis heeft dit 
gebouw vele uiteenlopende functies gehad. 
Een van de oudste gebouwen van dit complex is de ‘oude kapel’. Dit 
gebouw is rond 1400 gebouwd, oorspronkelijk als ‘poorthuis met oven’. 
In de loop van de tijd is het eerst ‘bedehuis’ genoemd. Tegenwoordig 
staat het bekend als ‘de Kapel’. Pas na het jaar 1458 is het grote 
kloostergebouw, nu bekend als ‘Het Arsenaal’, gebouwd. 
In ‘de oude kapel’ hebben sinds de grote restauratie in 2014 een 
biologische groentewinkel, een whisky-speciaalzaak en een 
tweedehands designmeubelwinkel gezeten. Sinds kort is de VVV 
Doesburg gehuisvest in de kapel. Ten behoeve daarvan is het interieur in 
de afgelopen periode drastisch opgeknapt. 
Er is isolatie aangebracht in het puntdak van de kapel. Omdat de 
eertijds gehuisveste militairen op de binnenzijde met potlood teksten 

hadden achtergelaten, zijn deze middels een opening in de isolatie 
zichtbaar gebleven. Er is een nieuwe vaste trap teruggeplaatst op de 
plaats waar vroeger een houten ladder of trap heeft gestaan. De kapel 
is voorzien van een historische kelder. Door het toepassen van een 
beloopbare glasplaat, is de kelder voor bezoekers zichtbaar geworden.  
Om meer daglicht te krijgen in de kapel zijn in de verdiepingsvloer 
drie beloopbare glazen panelen aangebracht, met daarboven drie 
dakvensters. De “tuin” aan de voorzijde is aangepast; er zijn zogenaamde 
fietsnieten geplaatst, twee oplaadpunten voor accu’s van elektrische 
fietsen en een zitbankje. De VVV heeft met haar nieuwe locatie meer 
capaciteit om het toegenomen aantal bezoekers te ontvangen. Dit 
draagt bij aan professionalisering en aan goed gastheerschap.

Koepoortstraat 17

Bij de vorkvormige afsplitsing van de Philippus Gastelaarsstraat van 
de Koepoortstraat staan twee forse treurbeuken. Ze staan in de tuin 
voor het pand dat op de hoekkavel tussen beide straten is gebouwd. 
De treurbeuk is een mutatie van de gewone beuk. Deze variatie is het 
eerst ontdekt en beschreven door een kweker in 1836 in Engeland. De 
Doesburgse bomen zijn vermoedelijk geplant rond 1860-1870 . In die 
tijd zeer bijzonder omdat het vele jaren kostte voordat er voldoende 
exemplaren op de markt waren. De gemiddelde levensduur bedraagt 
140-160 jaar De bomen zijn opgenomen in het landelijk register van 
monumentale bomen. 
In de afgelopen periode is de ruimte rondom de treurbeuken opgeknapt 
dankzij het feit dat de eigenaren van Koepoortstraat 17 het deel van 
de tuin rondom de treurbeuken in beheer gekregen hebben van de 
gemeente en gezorgd hebben voor een passend hekwerk rondom. Het 
gietijzeren hekwerk is doorgezet om de bomen. Houtsnippers zijn als 
bodembedekker toegepast. Bij het hekwerk zal nog een informatiebord 
geplaatst worden over deze monumentale treurbeuken.
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Nieuwstraat 17

De Nieuwstraat 17 is afgelopen periode verbouwd van opslagruimte 
naar woonhuis
Voordat de nieuwe vloer in het pand werd aangebracht is tijdens 
archeologische onderzoek de oude indeling van het pand aan het 
licht gekomen. Mogelijk is deze plek vanaf de dertiende of veertiende 
eeuw bebouwd geweest, maar de oudste vondsten dateren uit de late 
zestiende of vroege zeventiende eeuw. Het huis kende een indeling 
met kelders aan de voorzijde, twee haarden en een bedstede. Dankzij 
dit archeologisch onderzoek weten we dat het pand door een boer en 
een smid bewoond is geweest. Tot de jaren ‘30 functioneerde dit pand 
als woonhuis. Daarna deed het pand dienst als opslagruimte. In de 
voorgevel is getoogd strekmetselwerk boven de oude gevelopeningen 
te zien. Hieronder zijn in het verleden de stalen balken geplaatst die 
nodig waren voor de toegangsdeuren van de opslagruimte.

Voor de verbouwing naar woonhuis zijn twee dakkapellen geplaatst 
aan de voorzijde. Er is een getimmerde goot aangebracht. De gevel 
is opnieuw gevoegd. De oude holle dakpannen zijn vervangen door 
nieuwe verbeterde holle pannen. De deuren zijn vervangen door nieuwe 
deuren met isolatieglas. De kleine schoorsteen is vervangen door een 
dakdoorvoer.
De deuren geven het geheel nog de uitstraling van de voorgaande 
functie als werkplaats. Boven de brede deuren is nog de aanzet te zien 
van de oorspronkelijke ramen in de tijd van de woning.
De winnaar

Van links naar rechts: 
Dhr. Van de Pol, dhr. Le Blanc,
 Mw. Van de Pol, Mw. Van der Meijs

Winnend pand voor de restauratie

Winnend pand na de restauratie

Na rijp beraad is de jury tot het volgende besluit gekomen: De 28e 
Snappenburg de Vriesprijs gaat naar de eigenaren van Nieuwstraat 17, 
De heer en mevrouw van de Pol
De jury prijst de inspanningen die zijn gedaan om van de opslagruimte 
een kwalitatief hoogwaardig woonhuis te maken met aandacht voor de 
historische omgeving. De dakkapellen zijn in goede verhouding met 
de afmetingen van het pand aangebracht. De nieuwe puien zijn fraai 
ingepast in de gevel. Daarnaast zorgt het nieuwe snijvoegwerk ervoor 
dat de oorspronkelijke gevelindeling met drie hanenkammen boven de 
vensters weer beter zichtbaar wordt.

De jury: Hans van der Maas, Pam van Holthe, Harm Claus

Burgemeester mevrouw van der Meijs heeft op 9 september 2023 de 
prijs uitgereikt aan de winnaar. De prijs bestaat uit een kleine bronzen 
erepenning, ontworpen door Marcel Blok, te bevestigen aan de 
straatgevel.
Naast de bijbehorende oorkonde ontvangen de eigenaars een 
gravure van Jacob van Deventer voorstellende de Stad Doesburg en 
omstromende rivieren ten tijde van koning Philips ll in de 16e eeuw. 
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Feestelijke onthulling informatieborden 

De afgelopen jaren 
heeft het bestuur van de 
Monumentenvereniging zich 
ingezet om vier informatieborden 
te realiseren met betrekking 
tot verdwenen iconische 
monumenten van Doesburg. 
De keus is hierbij gevallen op 
de windmolen, de schipbrug, de 
Mauritskazerne en de watertoren. 
Dit project kon mede tot stand 
komen dankzij de financiële en 
organisatorische ondersteuning 
van de Gestichten Doesburg, 
de gemeente Doesburg, de 
Stichting Doesburg’s Goed, 
de Monumentenvereniging 
Doesburg en de firma Lancat. 

Op 21 april jl. is één van de 
borden, te weten het bord met 
informatie over de voormalige 
schipbrug, feestelijk onthuld door 
wethouder Stan Hillenaar. 
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Het verduurzamen van 
monumenten  
De Monumentenvereniging is het afgelopen jaar weer zeer actief 
geweest met het geven van algemene en individuele adviezen voor 
de verduurzaming van de huizen. Naast algemene maatregelen die 
gelden voor iedere woning, monument of niet, is gebleken dat een 
individueel advies steeds noodzakelijk is. Het is belangrijk om te 
zoeken naar een evenwicht tussen isolerende maatregelen, installaties 
en het behoud van monumentale waarden. De gemeente Doesburg 
heeft in samenwerking met de RCE (Rijksdienst Cultureel Erfgoed) 
en de Monumentenvereniging gedurende de maand juni 2023 in 
de Burgerzaal van het stadhuis een expositie georganiseerd met 
als titel  ‘Monumenten verduurzamen, er kan meer dan u denkt’. In 
deze expositie werd informatie aangeboden in tekst, beeld en video, 
over het verduurzamen van monumenten. De expositie werd druk 
bezocht en heeft de eigenaren van monumenten de mogelijkheden 
geboden om de diverse oplossingen voor hun specifieke monument 
verder te onderzoeken en te bespreken. Daar werd veelvuldig 
gebruik van gemaakt. Bij gelegenheid van deze expositie  heeft de 
gemeente Doesburg een informatieve publicatie uitgegeven onder 
de titel Uw monument verduurzamen. Informatiemagazine voor 
monumenteneigenaren. Deze publicatie is ook digitaal beschikbaar. 
Alle informatie hierover kunt u vinden op de site:  
https://www.doesburg.nl/monument-verduurzamen

Naar aanleiding van deze expositie zijn veel afspraken gemaakt 
voor een individueel huisbezoek met individuele adviezen. Deze 
adviesgesprekken zijn in principe exclusief voor de leden van de 
Monumentenvereniging en werden voornamelijk door ons bestuurslid 
Henk van den Heuvel gevoerd. Hij kon daarbij gebruik maken van een 
infrarood warmtebeeldcamera die een duidelijk beeld geeft van de 
warmtelekken in een pand. Henk heeft zijn bevindingen en adviezen 
samengevat in onderstaand artikel. 

Adviesgesprekken 
In het afgelopen jaar zijn door mij circa dertien adviesgesprekken 
gevoerd bij leden van de Monumentenvereniging. Een paar 
gesprekken worden binnenkort nog vervolgd met warmtemetingen 
als de buitentemperatuur voldoende is gedaald. 
Wat houdt zo’n adviesgesprek in en over welke onderwerpen wordt 
geadviseerd? 

Eerste gesprek
Adviesgesprekken vinden altijd plaats op verzoek van een lid. Daarbij 

is het wel een verschil of het verzoek in of buiten de warme periode 
binnenkomt. Om warmtemetingen goed te kunnen uitvoeren, is 
een temperatuurverschil tussen binnen en buiten van tenminste 
10°C noodzakelijk. Is dit het geval, dan wordt het adviesgesprek 
gecombineerd met metingen. In een warme periode is alleen een 
eerste gesprek mogelijk waarbij de huidige situatie, de wensen en 
de mogelijkheden worden bekeken. Ook wordt altijd gekeken naar 
het laatste jaarverbruik van gas en elektriciteit. Dit is nodig om te 
kijken of de kosten van verduurzaming, en de daarin te maken keuzes, 
opwegen tegen mogelijke besparingen. 

Bijvoorbeeld: voorgestelde maatregelen kunnen leiden tot een 
verschuiving van het energieverbruik. Zo kan een moderne 
warmtepomp goed verwarmen, waardoor het gasverbruik daalt. 
Het elektriciteitsverbruik zal hierdoor echter (flink) stijgen. Soms 
kan deze stijging worden verlaagd door alle lampen te vervangen 
door LED lampen en/of door het aanbrengen van zonnepanelen. 
Dit voorbeeld geeft aan hoe verschillende maatregelen elkaar 
kunnen beïnvloeden, zowel positief als negatief. Helaas is het bij 
monumenten in de binnenstad van Doesburg niet altijd mogelijk om 
al het energiegebruik te veranderen in zelf opgewekte elektriciteit. 
In de adviesgesprekken kijken we in eerste instantie vooral naar de 
mogelijkheden om het energiegebruik te verlagen door bouwkundige 
aanpassingen.

Volgorde maatregelen 
Vóór u ons om ondersteuning vraagt, dient u uzelf eerst af te vragen 
of u alleen op brandstofkosten wilt besparen of dat u daadwerkelijk 
uw woning wilt verduurzamen. Bij dit laatste is meestal eerst een 
investering in bouwkundige ingrepen vereist om vervolgens op de 
langere termijn deze uitgaven ‘terug te verdienen’. Wilt u zo spoedig 
mogelijk besparen op uw energiekosten door het nemen van 
eenvoudige maatregelen (zonder grote investeringen), dan kunt u ook 
contact opnemen met de energiecoaches die in Doesburg actief zijn. 
Dit gaat via het Energieloket Gelderland, telefoon: 0314 - 820 360, 
E-mail: info@energieloketachterhoek.nl.

Gaat het u vooral om duurzame oplossingen, dan is een bezoek 
aan uw monument noodzakelijk. Met een warmtebeeldcamera 
worden alle temperatuurverschillen zichtbaar gemaakt. Niet alleen 
tochtplekken, maar bijvoorbeeld ook vochtplekken in muren. 
Ook worden soms koudebruggen zichtbaar die ontstaan zijn door 
vroegere situaties en verbouwingen.
Op basis hiervan kan bekeken worden welke extra maatregelen kunnen 
bijdragen aan de structurele verlaging van uw energiegebruik. 
 
Hoe lichter de kleur op foto’s genomen met de warmtebeeldcamera, 
hoe hoger de gemeten temperatuur. Zeer donkere kleuren geven de 
koude gebieden aan. 

Wethouder Birgit van Veldhuizen en Paul le Blanc presenteren bij de 
opening van de expositie het nieuwe magazine over het verduurzamen 
van een monument

Koudebrug bij aansluiting tussenmuur-buitengevel
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Artikel de Gelderlander d.d. 26-09-2023 (Pim Roelofs)

Doesburg gaat stokoude 
graven extra beschermen: 
ander groenbeheer en 
puntensysteem om belang 
en waarde van bijzondere 
grafmonumenten te duiden

Doesburg gaat punten toekennen aan graven op de begraafplaats aan de 
Meipoortwal. Oude en bijzondere graven krijgen de meeste punten en 
verdienen extra aandacht. Na een inventarisatie wordt de begraafplaats 
opgeknapt.
De algemene begraafplaats in Doesburg is een Rijksmonument uit 1829 
met een neoclassicistische poortgebouw. Een mooie, groene plek om tot 
rust te komen en de doden te eren, maar ook een plek met steeds meer 
kapotte en verzakte grafstenen.
Om het verval van vooral het oudste gedeelte van de begraafplaats 
te stoppen komt Doesburg nu met een plan. Eerst volgt er een 
inventarisatie van de te behouden waardevolle graven. Een 
puntensysteem bepaalt het belang en de waarde van de graven en hoe 

Daarnaast meten we de hoeveelheid CO2 en de relatieve vochtigheid 
in de woonruimte. Beide waarden geven een indicatie of een woning 
voldoende wordt voorzien van verse buitenlucht. Vaak gebeurt 
dit al via natuurlijke ventilatie door kieren en spleten, maar dat is 
ongecontroleerd. Bij te weinig luchtverversing ontstaan vochtige ruimtes 
met een veel te hoog CO2-gehalte, een ongezond binnenklimaat. Wordt 

meer punten, hoe meer aandacht het graf verdient. Vooral de ouderdom 
en het materiaal van het grafmonument en de bedekking (decoratie) 
spelen een rol, maar ook wie er begraven ligt. In het Hanzestadje ligt 
onder meer de Doesburgse schrijver Alexander Ver Huell (1822 – 1897) 
begraven.
Welke graven gerestaureerd gaan worden is nog niet bekend. Belangrijk 
is eerst de oorzaak van het verval te stoppen, zegt Paul le Blanc, 
voorzitter van de adviescommissie Cultuurhistorie. ‘Verval mag gezien 
worden, oude graven hoeven niet als nieuw te ogen. Maar bij een aantal 
graven zijn in de loop der jaren de fundamenten bloot komen te liggen 
en dat is niet goed.’ De adviescommissie cultuurhistorie adviseert het 
Doesburgse college gevraagd en ongevraagd over onderwerpen die te 
maken hebben met het erfgoed dat Doesburg rijk is. Volgens Le Blanc is 
er de afgelopen jaren rond de oude graven te goed schoongemaakt en 
zijn sommige zerken mede daardoor verzakt. ‘Er is geschoffeld, geharkt 
en onkruid weggehaald. Op zich goed, maar met het onkruid en de 
wortels verdwijnt er elke keer ook een beetje zand’, legt hij uit.
Het zand rond de graven moet worden aangevuld en paden moeten 
worden opgehoogd. Een ander groenbeleid moet het verval van de oude 
graven stoppen. Een aantal planten met lange wortels wordt vervangen 
voor planten die meer geschikt zijn voor een begraafplaats.
Tot 2021 deed Doesburg niets aan de breuken en scheuren in oude 
graven. Ze sprak destijds over ‘begeleid verval’, waarmee de woede werd 
gewekt van de adviescommissie cultuurhistorie. De afgelopen periode 
is het beheer meer afgestemd op het behoud van de cultuurhistorische 
waarden van de begraafplaats. ‘Doesburg ziet nu gelukkig ook het 
belang en de waarde van de oudste graven’, aldus Le Blanc.
Het puntensysteem moet ervoor zorgen dat oude en bijzondere 
graven extra aandacht krijgen. Het plan van aanpak is gedeeld met de 
Rijksdienst voor het Cultureel Erfgoed (RCE). Deze is positief en verleent 
Doesburg waarschijnlijk een zogenoemde Sim-subsidie (Subsidieregeling 
instandhouding monumenten). Deze moet nog worden aangevraagd. 
Dat kan pas als de totale kosten van het herstel bekend zijn.
De RCE beschermt een groot aantal begraafplaatsen en grafmonumenten 
onder de noemer funerair erfgoed. Het doel van die bescherming is om 
het tijdsbeeld zo goed mogelijk in stand te houden en aan huidige en 
toekomstige generaties te laten zien hoe ooit werd omgegaan met de 
dood. Nederland kent circa 1300 beschermde monumenten op ongeveer 
550 begraafplaatsen of kerkhoven. Doesburg is er een van.

Buitenramen, links met boven HR++ voorzetraam en 
onder Fineoglas. Rechts alles enkelglas.

dan ook nog verder geïsoleerd en tochtdicht gemaakt zonder adequate 
(permanente) ventilatie, dan wordt het binnenklimaat ongezonder en 
kunnen er ook vochtproblemen ontstaan.
Een ander aspect dat bij het verduurzamen van monumenten een rol 
speelt, is de reden waarom een monument een monument is. Is het 
de bijzondere (interne) kapconstructie, bijzonder glas-in-lood, oud 
getrokken glas, mooie gestuukte plafonds en wanden, enzovoort? 
Kortom, met welke bouwkundige en/of monumentale aspecten moet 
rekening worden gehouden bij de te nemen maatregelen. Wanneer 
bijvoorbeeld de kapconstructie monumentaal is, dan is het niet de 
bedoeling dat deze wordt verstopt achter voorzetwanden. Indien 
mogelijk wordt dan de zoldervloer geïsoleerd zodat de warmte in de 
woonruimte daaronder blijft. Na de metingen worden de resultaten 
samengevat in een kort verslag, aangevuld met de genomen foto’s 
en aan het lid beschikbaar gesteld, eventueel met een advies over 
de volgende stappen die men kan nemen om een en ander verder 
te onderzoeken en te realiseren. Wilt u de mogelijkheden voor 
verduurzamen bij uw monument verder onderzoeken, vraag dan een 
bezoek aan via: secretaris@monumentenverenigingdoesburg.nl 

Henk van den Heuvel 
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Stichting Doesburgs  
Oudheidkundig Fonds 
(Harenbergfonds)

In 2017 overleed de historicus en archeoloog Ed Harenberg. 
Tijdens zijn leven heeft hij zich zeer ingezet om de geschiedenis 
van Doesburg te onderzoeken en te ontsluiten. Om hier blijvend 
invulling aan te geven is in 2017 de Stichting Doesburgs 
Oudheidkundig Fonds, ook wel het Harenbergfonds genoemd, 
opgericht. De stichting beheert het legaat dat ze van Ed Harenberg 
heeft ontvangen. Het doel van de stichting is om financiële 
bijdragen te leveren ter bevordering en ondersteuning van 
oudheidkundig onderzoek in de breedste zin van het woord, voor 
Doesburg en omstreken.
De stichting kan bijdragen aan oudheidkundige onderzoeken, 
conservering en restauratie van objecten, publicaties en 
tentoonstellingen voor zover deze niet voortkomen uit een 
verplichting van wet- of overheidswege. Het project moet altijd 
een toegevoegde waarde hebben voor de historie van Doesburg 
en omgeving. Een jaarringenonderzoek in een oude kap om te 
bepalen hoe oud een huis is, een historisch kleurenonderzoek, 
een conservering van een opgegraven middeleeuwse schoen, de 
bijdrage in de onderzoekskosten van een student die onderzoek 
doet naar een Doesburgs archeologisch of historisch thema, het 
zijn zo wat voorbeelden van zaken die in aanmerking zouden 
kunnen komen voor een bijdrage van de stichting.  
Voor de nadere voorwaarden verwijzen we graag naar de website 
van de stichting: www.harenbergfonds.nl 
Daar is ook het contactformulier te vinden om tot een aanvraag te 
komen.

Het stichtingsbestuur bestaat uit:
• Michel Groothedde (voorzitter)
• Jeroen Bouwmeester (vicevoorzitter)
• Marinus Lenselink (secretaris)
• Carel Rensing (penningmeester)
• Nina Herweijer (bestuurslid)

Subsidieregeling 
verbetering binnenstad 
Doesburg (Anneke van 
Heekfonds)
Het is alweer een aantal jaren geleden dat onze subsidieregeling 
voor verbetering van het aanzien van de Doesburgse binnenstad van 
kracht is geworden. Een legaat van mevrouw Anneke van Heek was 
voor het bestuur aanleiding om deze regeling in het leven te roepen. 
De complete regeling kan door leden opgevraagd worden. 
Hieronder volgt een beknopte samenvatting van de regeling.

• Subsidie kan verleend worden aan eigenaren van panden in de 
binnenstad van Doesburg.

• Men moet lid zijn van de Monumentenvereniging 15 april 1945. 
• Het gaat in de regeling om herstel of vernieuwing van gevels, 

daken, stoepen, stoeppalen, stoephekken, muurtjes en dergelijke, 
mits het uiteindelijke resultaat bijdraagt aan de verrijking van het 
beeld van de stad Doesburg en de resultaten vanaf de openbare 
weg zichtbaar zijn.

• Bouwhistorisch onderzoek komt in principe in aanmerking voor 
subsidie. Er moet wel een acceptabele reden zijn voor een dergelijk 
onderzoek dat door een specialist uitgevoerd moet worden.

• De subsidieregeling is niet bedoeld voor regulier onderhoud.
• Het pand moet gelegen zijn binnen het gebied dat is aangewezen 

als beschermd stadsgezicht.
• Met het treffen van de voorzieningen dient het belang van het 

stadsgezicht vanwege het karakter en de schoonheid te worden 
gediend. 

• Het verbeteringsplan moet voldoen aan de door het bestuur te 
stellen welstandseisen. Deze zijn in principe vastgelegd in het 
beeldkwaliteitsplan voor de binnenstad.

• De kosten welke gemaakt worden moeten in redelijke verhouding 
staan tot het resultaat.

• Bij de schriftelijke aanvraag moeten de benodigde bescheiden 
worden overgelegd, afhankelijk van de aard van het werk. Gevraagd 
kunnen worden: tekeningen, foto’s, een technische omschrijving en 
een gespecificeerde begroting.

• Een subsidieaanvraag moet voorafgaand aan de uitvoering 
ingediend worden bij het bestuur.

• Jaarlijks wordt er een budget vastgesteld waarbij voor een aanvraag 
grenzen zijn gesteld: een drempelbedrag van € 200,-; een subsidie 
van 30% tot een maximum van € 750,-. Er kan een subsidie verstrekt 
worden over de totale kosten, maar ook alleen over het materiaal 
als de eigenaar het werk zelf uitvoert.

• Er wordt geen bijdrage verstrekt als er in het kader van een 
andere regeling al subsidie komt, ook niet als er sprake is van een 
verzekeringsuitkering. 
De regeling kan jaarlijks herzien of bijgesteld worden. 
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